
  

ÚÚÚVVVOOODDD   
     Město v tomto roce žilo především dvěma významnými událostmi - rekonstrukcí náměstí  
a Slováckým rokem. Co dalšího se přihodilo v našem městě, přinášejí další stránky kroniky.  
 

MMMĚĚĚSSSTTTSSSKKKÁÁÁ   SSSAAAMMMOOOSSSPPPRRRÁÁÁVVVAAA   
 
     Dne 28. března se sešlo městské zastupitelstvo zcela mimořádně. Jediným, leč závažným  
bodem jednání bylo řešení nedostupnosti městských financí ze zkrachovalé UNION banky. 
     Na svém dubnovém zasedání schválilo městské zastupitelstvo po téměř šestihodinovém  
jednání Program rozvoje města na léta 2003 — 2006. Ke stěžejním oblastem rozvoje města pa-
tří podpora podnikání a zaměstnanosti, bydlení, sportu, volného času a kultury. V oblasti do-
pravy bude město preferovat především vybudování parkoviště u nemocnice, v oblasti sociální 
je to dobudování Domu s pečovatelskou službou a vybudování nízkoprahového klubu pro  
mládež v zadním traktu přírodního hlediště.  
     Každý rok rozděluje rada a zastupitelstvo města finanční prostředky na granty sportu  
a kultury. Letos se na sport rozdělilo 210 000 korun, na kulturu 101 000 korun. Předkladate-
lé předložili celkem 35 projektů, z toho 18 na sport a 17 na kulturu. Grant nakonec získalo  
15 sportovních a 9 kulturních projektů. Konkrétně získaly finanční dotace v rámci grantů  
Cyklo klub Kyjov pro Cyklistické závody v Kyjově (33 000 Kč), Oddíl atletiky — sluchově po- 
stižení na Sportovní dny a turnaje škol města Kyjova (30 000 Kč), TJ Jiskra Kyjov — basket- 
balový oddíl pro Turnaje v basketbale, streetballu, maratónu (30 000 Kč) a AVZOČR Sdru- 
žení technických činností Kyjově na Rozvoj sportovních aktivit technických sportů a činností 
v Kyjově (27 000 Kč). Další předkladatelé pak získali menší částky. V oblasti kultury byly  
nejvyšší částky poskytnuty na realizaci projektů Kyjovského komorního orchestru na uspořá- 
dání národního festivalu (20 000 Kč), Divadelního spolku Opona na letošní ročník Divadel- 
ního podzimu (15 000 Kč) a Houslařské dílny Pavla Celého na koncertní a přednáškový cy- 
klus (15 000 Kč). Nad rámec grantů odsouhlasili zastupitelé poskytnutí bezúročných půjček  
na výstavbu volejbalového hřiště u sokolovny a dobudování tenisových kurtů v Boršově. Měs-
to také poskytlo dotaci ve výši 170 000 korun Charitě Kyjov na vybudování zdvihací hydrau-
lické plošiny a pro kontaktní centrum. Dívčí basketbalová družstva TJ Jiskra Kyjova obdrže-
la pro svou činnost dotaci 85 000 korun.  
 

ZZZ   JJJEEEDDDNNNÁÁÁNNNÍÍÍ   RRRAAADDDYYY   MMMĚĚĚSSSTTTAAA   KKKYYYJJJOOOVVVAAA   
    Aby měli naši potomci představu, o čem se tak asi radní radí na svých zasedáních, předklá-
dám alespoň stručný pohled na jejich práci: 
 
llleeedddeeennn   
� pohřebnictví v Kyjově — prodloužena a rozšířena smlouva s dosavadním provozovatelem  
� hřbitova a smuteční síně Jiřího Ivana 
� sestavování komisí rady města 
� Program prevence kriminality 
� provoz kompostárny 
� objednávka auditu hospodaření města za rok 2002 
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únorúnorúnorúnor    
� příprava programu zasedání městského zastupitelstva 25. února 
� schválení rozpočtových opatření pro rok 2003 
� vyhlášení záměru na pronájem koupaliště (dosavadní provozovatelé, manželé Hajkrovi,  
� se rozhodli ukončit svůj pronájem) 
 
březenbřezenbřezenbřezen    
� využívání domu č. 127 v Brandlově ulici (vila u odbočky do Polámaných) jako „Azylový 
        dům“ pro krátkodobé ubytování matek nebo otců s dětmi a žen v tísni 
� uzavření veřejnoprávních smluv o provádění sociálně právní agendy a sociálně právní  

ochraně dětí s 25 obcemi Kyjovska 
� pronájem prádelny na sídlišti Za Stadionem 
� výběrové řízení na poskytovatele úvěru ve výši 14 milionu korun pro město 
� výběrové řízení na rozšíření Domu s pečovatelskou službou vyhrála kyjovská firma  

Projektis 
 
 
duben, květenduben, květenduben, květenduben, květen    
� vypsání výběrového řízení na pronájem radniční vinárny 
� přidělení zbývajících 11 grantů k podpoře sportu a sportovišŅ ve městě 
� přidělení finančních příspěvků ve výši 86 tis. korun dalším 9 subjektům 
� rada odvolala na vlastní žádost předsedkyni komise pro občanské záležitosti Vladimíru  
        Zůbkovou a jmenovala novou - Kateřinu Prokešovou  
 
srpensrpensrpensrpen    
     V srpnu se městská rada sešla třikrát a na svých zasedáních projednala zprávu o výsled- 
cích hospodaření města za I. pololetí roku 2003, dále se zabývala koncepcí regulace dopravy, 
především parkováním. Zvažuje se totiž možnost zpoplatnění parkovacích ploch nejen na ná-
městí, ale v celé středu města: parkoviště u kina Panorama, za Domem kultury, u skleňáku,  
u fary, u bývalé dětské polikliniky a část ulice Komenského po poštu. Součástí koncepce je ro-
vněž pořízení parkovacích automatů na uvedená parkoviště.  
 
zářízářízářízáří    
     Od 24. září se občané mohli na Úředních deskách seznámit se zněním nové Obecně závaz-
né vyhlášky č. 4/2003 o ochraně veřejného pořádku a čistoty na území města Kyjova. Po kon-
zultaci s krajským úřadem byla z původní vyhlášky vypuštěna některá ustanovení, která ne- 
byla v praxi nikdy aplikována, a byla tak ve vyhlášce nepotřebná.   
     Mimořádné zářijové zasedání rady přineslo schválení výsledku veřejné obchodní soutěže  
na dostavbu Domu s pečovatelskou službou. Komise pro hodnocení předložených nabídek vy-
brala a rada tím pádem doporučila starostovi města Janu Letochovi jako zadavateli stavby  
uzavřít smlouvu s kyjovskou firmou MSO servis, s. r. o. Při dalších zářijových zasedáních se  
radní zaměřili především na výstavbu ve městě — dokončení rekonstrukce náměstí a výstavba 
domu v živnostenské zóně na Dobrovského ulici, dále si prohlédli areál a vybavení hasičského 
záchranného sboru, zavítali do areálu skládky firmy Ekor, kde se dokončila druhá plánovaná  
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etapa výstavby, zabývali se technickým stavem budov mateřských a základních škol, nefun- 
gujícími webovými stránkami města, situací městského koupaliště a stadionu, schválili nová  
pravidla pro udělování grantů města v oblasti kultury a sportu, seznámili se s výsledky hos- 
podaření Městského kulturního střediska a prohlédli si budovu Domu kultury. 
 
říjenříjenříjenříjen    
    Na říjnová zasedání si radní nechali přípravu zasedání městského zastupitelstva, množství
majetkoprávních úkonů a schválili přílohu zásad k majetkoprávním úkonům, která bude slou-
žit jako pomocný materiál při rozhodování o přidělení městských bytů. 
     Kyjovské noviny v průběhu roku představily občanům komise, které působí jako poradní  
orgány Rady města Kyjova. Seznamme se s nimi a jejich představiteli i my:  
 
 
komise předseda počet členů 
pro zahraniční vztahy MUDr. Pavel Krejzlík 12 
kulturní Roman Šikuta 13 
pro prevenci kriminality kpt. Karel Půček 14 
životního prostředí a veřejného pořádku PaedDr. Jan Navrátil 11 
sociální a zdravotní MUDr. Petr Hudeček 11 
bytová Mgr. Marcela Strýčková 11 
pro občanské záležitosti Kateřina Prokešová 9 
sportovní Mgr. Markéta Dočekalová 14 
2 komise pro projednávání přestupků   JUDr. Alena Plintovičková 

Mgr. Markéta Pírková 
stavební a dopravní  ing. arch. Radek Ryba 9 

 
 

MĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘADMĚSTSKÝ ÚŘAD    
 
     Když k 31. 12. 2002 zanikly okresy a tím i okresní orgány státní správy, kompetence ně- 
kterých z nich přešly na tzv. pověřené obce. Od 1. ledna 2003 se Kyjov stal pověřenou obcí  
III. typu a výkon státní správy bude napříště zabezpečovat pro občany Kyjova a dalších 43  
okolních obcí. Ustanovily se některé nové odbory, městský úřad se rozrostl také personálně.  
Kanceláře v budově radnice proto z pochopitelných důvodů nemohou již stačit, takže se ně- 
které z odborů přestěhovaly do nově postavené budovy na Masarykově náměstí č. 1, která by- 
la předána do užívání 8. ledna. Městský úřad nyní sídlí ve třech budovách: kromě dvou jme- 
novaných ještě v Domě úřadů na Masarykově náměstí č. 18 tam, kde sídlí Komerční banka.  
Pro přehlednost si udělejme podrobný přehled toho, kde který odbor sídlí:  
 
radniceradniceradniceradnice    
kancelář poschodí 
starosta II.  
sekretariát starosty II. 
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vedoucí kanceláře starosty II.  
pracoviště kanceláře starosty II.  
pracoviště oddělení přestupků II. 
pracoviště krizového řízení II. 
tajemník I. 
sekretariát tajemníka I. 
mzdová účtárna I. 
vedoucí finančního odboru II. 
finanční odbor II. 
finanční odbor II. 
pokladna II. 
vedoucí majetkového odboru II. 
majetkový odbor II. 
majetkový odbor — doprava I. 
majetkový odbor — byty I.  
vedoucí odboru vnitřních věcí přízemí 
evidence obyvatel — ohlašovna přízemí 
matrika přízemí 
podatelna přízemí 
občanské průkazy, pasy I.  
vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví budova v atriu — přízemí 
sociální a zdravotnictví budova v atriu — přízemí 
sociální a zdravotnictví budova v atriu — I. 
sociální a zdravotnictví budova městské policie — I. 
 
Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 1    
spojovatelka přízemí 
odbor dopravy přízemí 
místostarosta, sekretariát I. 
živnostenský úřad I.  
stavební úřad II. 
odbor životního prostředí II.  
odbor územního plánu a rozvoje II. 
městský architekt II.  
 
Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 1Masarykovo nám. č. 18 8 8 8     
odbor školství a kultury IV. 
Kyjovská televize IV. 
 
     Městská rada schválila svým usnesením ze dne 14. ledna 2003 pracovní dobu Městského  
úřadu v  Kyjově. Pondělí a středa jsou vymezeny pro tzv. úřední den, kdy je pro přednostní  
styk s veřejností vymezena doba od 7.30 do 17 hodin. Na městský úřad mohou občané z Kyjo-
va i pověřených obcí přijít vyřizovat své záležitosti i v ostatní pracovní dny, což je v úterý  
a čtvrtek od 7.30 do 15.30 hodin a v pátek od 7.30 do 15 hodin, ale vzhledem k dalším povin-
nostem úředníků nemusí je vždy nalézt na pracovišti. Popravdě řečeno, oni tam někdy nejsou 
ani v tzv. úřední dny, i když musím říct, že se přístup většiny z nich k občanům oproti minu- 
lým letům v mnohém zlepšil. 
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TAJEMNÍKTAJEMNÍKTAJEMNÍKTAJEMNÍK    
 
     Svůj úřad v letošním roce opustil Ing. František Račanský, a proto bylo na místo tajemní-k
a vyhlášeno v říjnu výběrové řízení. Do konce října mohli zájemci o toto místo posílat své  
přihlášky. Z konkurzu vyšel vítězně Bc. Milan Jagoš. 
 
 

FINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBORFINANČNÍ ODBOR    
 
     Protože nejsem ekonom a řečí čísel nejlépe vládne vedoucí finančního odboru Hana Churá, 
přebírám její zprávu pro kroniku doslovně. 
      Rozpočet města na rok 2003 byl schválen zastupitelstvem města dne 7. ledna 2003 ve výši
 312 704 000 korun. 
     V průběhu roku se rozpočet zvýšil o rozpočtová opatření krajského úřadu a rozpočtová  
opatření schválená zastupitelstvem města ve výši celkem 47 033 900 korun. K 31. prosinci  
2003 dosáhl upravený rozpočet výše 350 193 000 korun. Příjmová část rozpočtu byla splněna 
na 97,6 % a výdajová část čerpána na 97,2 %.  
     Výsledek hospodaření, tj. saldo příjmů a výdajů k 31. prosinci 2003 činil — 6 969 000 ko- 
run. Saldo v oblasti financování činí + 6 696 000 korun. Zůstatek finančních prostředků na  
závěrečném účtu činil 2 378 000 korun.  
     V roce 2003 přijalo město úvěr ve výši 14 mil. korun. Dlouhodobý investiční úvěr se splat-
ností na 6 let poskytla Česká spořitelna na výstavbu 4 bytových jednotek na Dobrovského  
ulici a na stavební úpravy Masarykova náměstí.  
     Revolvingový fond PHARE, spravovaný Ministerstvem životního prostředí ČR, poskytl  
našemu městu účelový úvěr ve výši 2 784 000 korun na financování ekologického projektu  
„Vybudování kanalizace v ulici Boršovská s napojením na čistírnu odpadních vod“. 
     Závazný finanční vztah státního rozpočtu k rozpočtům obcí na rok 2003 činil: na výkon  
státní správy 7 165 300 korun, dotace pro obce s rozšířenou působností 23 380 000 korun, na 
školství 1 796 000 korun a dotace na dávky sociální péče 91 396 000 korun. Navýšení sociál-
ních dávek oproti r. 2002 činilo 26 052 000 Kč.  
     Z nejdůležitějších investičních akcí ve výdajové části rozpočtu uvádíme dokončení staveb-
ních úprav Masarykova náměstí, výstavbu živnostenské zóny na Dobrovského ulici a výměnu
tepelných rozvodů na sídlišti Mezi Mlaty. 
     Dále byly přiděleny dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje na lékařskou službu první po-
moci, na Slovácký rok a na sanaci zámečku, ze státního rozpočtu z ministerstva vnitra na  
prevenci kriminality ve výši 607 000 korun, z ministerstva práce a sociálních věcí na činnost  
pečovatelské služby ve výši 800 000 korun, z ministerstva financí pro obce s rozšířenou pů- 
sobností ve výši 8 805 000 korun. 
     Kontrolu hospodaření města provedla ve dnech 19. — 21. 4. 2004 společnost s ručením ome-
zeným AUDIT KORREKT Praha. Protože nebyly zjištěny významné nedostatky, byly vý- 
sledky kontroly doporučeny ke schválení zastupitelstvu města. 
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ODBOR VNITŘNÍCH VĚCÍODBOR VNITŘNÍCH VĚCÍODBOR VNITŘNÍCH VĚCÍODBOR VNITŘNÍCH VĚCÍ    
 
     Vznikl vlastně z bývalého Správního odboru poté, co zanikl Okresní úřad v Hodoníně  
a Městský úřad v Kyjově se reorganizoval. Kromě vedoucího Ing. Antonína Kubáka zde pra- 
cuje 9 pracovnic v oblasti výkonu státní správy (matrika, evidence obyvatel, občanské průka- 
zy a cestovní doklady) a 11 pracovníků v oblasti samosprávy (obslužné činnosti pro městský  
úřad — informatici, řidiči, údržbáři, uklizečky). 
 
MatrikaMatrikaMatrikaMatrika    
 
     Tím, že se stal Kyjov pověřenou obcí III. typu, mají rozšířenou působnost také kyjovské  
matrikářky. V městských či obecních úřadech ve Bzenci, Dambořicích, Domaníně, Hovora- 
nech, Ježově, Kostelci, Lovčicích, Miloticích, Svatobořicích-Mistříně, Šardicích, Těmicích,  
Vacenovicích, Vlkoši, Vracově, Žarošicích, Ždánicích a Žeravicích provádějí kontroly vedení 
matričních knih a sbírky listin. Kromě toho provádějí celou řadu dalších matričních úkonů ja-
ko je např. zápis do knihy narození (626 dětí narozených v Kyjově), do knihy manželství (cel-
kem 21 manželství, z toho 13 se uskutečnilo v obřadní síni kyjovské radnice, 8 sňatků bylo  
církevních — 7 římskokatolických a 1 ve sboru církve bratrské), do knihy úmrtí (celkem 509 ú-
mrtí, z toho 489 Kyjov, 2 Bukovany, 5 Sobůlky, 2 Věteřov, 2 Nechvalín, 2 Skoronice, 1 Nen-
kovice, 3 Želetice, 3 Stavěšice), osvědčení pro církevní sňatek (17), žádost o výpis z rejstříku  
trestů (1223), určení otcovství k dosud nenarozenému dítěti (18), určení k dítěti již narozené-
mu (15), matriční doklady pro cizinu (22), počet ověřených podpisů (3750), počet ověřených  
listin (2154), změna příjmení (4), zápis do zvláštní matriky (4), potvrzení o údajích uvedených
ve sbírce listin (51), osvědčení o státním občanství (41), vydávání druhopisů (666), dodatečné 
zápisy do matrik (113). 
 
 

ODBOR VÝSTAVBY A MODBOR VÝSTAVBY A MODBOR VÝSTAVBY A MODBOR VÝSTAVBY A MAJETKUAJETKUAJETKUAJETKU    
 
vedoucí: František Dobeš 
    Město se rozhodlo v souvislosti s pokračující rekonstrukcí náměstí poskytnout bezúročnou 
půjčku ve výši 100 000 korun majitelům domů na náměstí a v ulicích Svatoborská a Komen- 
ského. O půjčku požádalo celkem 12 zájemců. 
     V průběhu roku byly zahájeny a dokončeny tyto stavební akce: tepelné rozvody v ulici  
Mezi Mlaty (celkové náklady 3 857 150 Kč), stavební úpravy uličních fasád v domech č. 25, 
26, a 27 ve Svatoborské ulici (2 014 511 Kč), sportovní areál v Boršově (1 888 456 Kč), sana-
ce zdiva zámečku ze severovýchodní strany (414 290,10 Kč). 
     Také se dokončily některé investiční akce započaté v minulých letech, a to půdní vestavba 
v budově občanského sdružení KROK v Komenského ulici a největší stavební akce za posled-
ních několik desetiletí — náměstí.  
     Na jedné straně se dokončovalo, na druhé straně se zahajovalo. Terénními úpravami zapo-
čala výstavba druhé části Domu s pečovatelskou službou. 
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Rekonsturkce náměstíRekonsturkce náměstíRekonsturkce náměstíRekonsturkce náměstí    
 
     Protože se jednalo o stavbu mimořádného rozsahu a významu, věnuji ji více místa než  
ostatním stavbám. 
     Přestože samotná rekonstrukce náměstí začala v květnu roku 2002, předcházely jí pří- 
pravné akce daleko dříve před tímto datem. Už v roce 2000 se rozvinula na stránkách Kyjov- 
ských novin diskuze o připravované rekonstrukci náměstí. I když v počáteční anketě, zda re- 
konstrukci náměstí, nebo krytý bazén vyhrála u občanů 2. eventualita (poměr hlasů 1532 pro 
bazén, 36 pro rekonstrukci náměstí), rozhodli nejvyšší představitelé města o rekonstrukci ná-
městí. V srpnovém čísle KN vydal městský architekt Ing. Vladimír Vašíček první ze série  
článků k problematice rekonstrukce náměstí a předložil občanům anketní lístek, aby se mohli  
k některým problémům vyjádřit. Buï v Kyjově občané nečtou místní tisk, nebo jsou líní psát, 
nebo je nezajímá osud a vzhled jejich města, zkrátka na architektův stůl se vrátily 4, slovy  
čtyři, vyplněné anketní lístky. Proto anketní lístek zveřejnily Kyjovské noviny podruhé v září 
roku 2000. To už bylo lepší, občané vyplnili 110 anketních lístků. No na to, že je v Kyjově  
skoro 12,5 tisíce obyvatel, nic moc.  
     V roce 2001 se už přímo „rozjely“ přípravné práce: rekonstrukce inženýrských sítí na námě-
stí i v přilehlých ulicích, které šly ruku v ruce s archeologickým průzkumem náměstí. Také byla
vyhlášena soutěž na projekt rekonstrukce náměstí. Komise posuzovala celkem 9 předložených 
návrhů od pěti tvůrčích týmů. Dva návrhy podali kyjovští architekti. Nakonec se komise roz-
hodla pro architektonické řešení zlínských architektů Ing. Jiřího Gebriana a Ing. Karla Ha- 
vliše.  
     Na mimořádné zasedání rady dne 2. dubna 2002 bylo uzavřeno výběrové řízení na prove- 
dení stavebních prací při rekonstrukci Masarykova náměstí. Ze 13 přihlášených firem splňují-
cích podmínky výběrového řízení vybrala komise firmu STRABAG, a. s. Brno. Firma už se  
v Kyjově osvědčila v minulých letech, kdy prováděla rekonstrukci Svatoborské ulice, a pro tu-
to firmu určitě hrála i předložená částka, za kterou přislíbila rekonstrukci provést —  
35 594 883 Kč. Model zrekonstruovaného náměstí byl vystaven po celou dobu přestavby ve  
výloze obchodu s látkami na náměstí č. 10. Protože rekonstrukce odčerpala značnou část roz-
počtu města, rozhodlo zastupitelstvo vyhlásit veřejnou sbírku pod názvem „Královskému měs-
tu nemusí přispět jenom král“. Finanční příspěvky mohli občané poukazovat buï přímo na  
bankovní účet, nebo vhazovat do dvou pokladniček umístěných v přízemí radnice a v prodejně
SPAR Frodl na Komenského ulici. Sbírka měla původně probíhat od 1. května 2002 do 31.  
října 2002, ale nakonec byla prodloužena až do 31. května 2003.  
     A pak už to přišlo. V úterý 14. května 2002 v 7 hodin ráno nastoupila firma STRABAG  
s hlavním stavbyvedoucím Ing. Václavem Vintrem na náměstí a těžká stavební technika se  
„zakousla“ do povrchu. Pro stavební práce vypracoval Ing. Vintr harmonogram, podle kterého
byly rozděleny celkem do 7 etap: 
 

I. etapaI. etapaI. etapaI. etapa    13. 5. — 26. 7. 200213. 5. — 26. 7. 200213. 5. — 26. 7. 200213. 5. — 26. 7. 2002    
Z horní části náměstí směrem od lip — po levé straně až po budovy, po pravé straně po vozov-
ku — k drogerii a po Komenského ulici. 
 

II. etapaII. etapaII. etapaII. etapa    20. 7. — 16. 8. 200220. 7. — 16. 8. 200220. 7. — 16. 8. 200220. 7. — 16. 8. 2002    
Od Komenského ulice k průchodu na autobusové nádraží a zpět směrem k radnici do prostoru 
za kašnu — vozovka, a z pohledu od průchodu, levá strana po budovy. 
 
 
 
 

7



  

III. etapaIII. etapaIII. etapaIII. etapa     9. 8. — 27. 9. 20 9. 8. — 27. 9. 20 9. 8. — 27. 9. 20 9. 8. — 27. 9. 2002020202    
Od začátku I. etapy v horní části náměstí směrem k radnici, prostor před radnicí a Domem  
kultury až po zatáčku do Svatoborské ulice 
 

IV. etapaIV. etapaIV. etapaIV. etapa    20. 9. — 8. 11. 200220. 9. — 8. 11. 200220. 9. — 8. 11. 200220. 9. — 8. 11. 2002    
Od konce II. etapy — z pohledu od průchodu levá strana včetně vozovky až po spořitelnu  
a začátek Svatoborské ulice. 
 

V. etapaV. etapaV. etapaV. etapa    4. 11. — 6. 12. 20024. 11. — 6. 12. 20024. 11. — 6. 12. 20024. 11. — 6. 12. 2002    
Dolní část náměstí od Komenského ulice po křižovatku u fary. 
 

VI. etapaVI. etapaVI. etapaVI. etapa    (10. 2.) 24. 2. — (5. 4.) 18. 4. 2003(10. 2.) 24. 2. — (5. 4.) 18. 4. 2003(10. 2.) 24. 2. — (5. 4.) 18. 4. 2003(10. 2.) 24. 2. — (5. 4.) 18. 4. 2003    
Data v závorce jsou uvedena proto, že bylo nutné brát v potaz klimatické podmínky. 
Ulice Svatoborská po křižovatku u kina Panorama. 
 

VII. etapa 14. 4. — 30. 5. 2003VII. etapa 14. 4. — 30. 5. 2003VII. etapa 14. 4. — 30. 5. 2003VII. etapa 14. 4. — 30. 5. 2003    
Komenského ulice po křižovatku u pošty. 
 
     A jak už to tak bývá v našem státě (nebo i někde jinde?), harmonogramy se vypracovávají 
proto, aby se nedodržovaly. Také zde došlo k určitému posunu. Přesto práce pokračovaly vcel-
ku dobře a firma předpokládala, že stavba bude dokončena podle plánu 31. května 2003.     
     27. listopadu 2002 byly na náměstí přivezeny a zasazeny vzrostlé stromy. Do nutné zimní
technologické přestávky byly dokončeny etapy I (střed náměstí), II (zatáčka kolem kašny), III
(prostor před radnicí), IV (hlavní komunikace kolem lékárny a část etapy VI (Svatoborská uli
ce). 
     Práce byly po zimní přestávce obnoveny 17. února 2003 a postupně se náměstí měnilo až  
k současnému vzhledu. Původní termín dokončení 31. května se tak změnil na oficiální 13.  
června 2003, ale ještě po tomto dni se realizovaly různé drobné dodělávky. Ke skutečnému  
slavnostnímu předání náměstí do užívání došlo za přítomnosti různých oficiálních hostí těsně
před zahájením Slováckého roku ve středu 13. srpna 2003 v 11 hodin dopoledne.  
     Nakonec malé shrnutí. Povrch náměstí, 17 500 m2, tvoří výhradně kámen. Na pojezdových
plochách je žulová kostka o velikosti 15 x 17 cm, na chodnících leží žulová kostka štípaná  
a pro parkovací plochy se využily dlažební kostky z bývalého dláždění náměstí. V „kapce“ na 
východní straně náměstí se nachází čtverec vydlážděný dlažbou z 1. pol. 16. stol., kterou na- 
šel archeolog Masarykova muzea v Hodoníně Mgr. Pavel Šútora při záchranném archeologic-
kém průzkumu. Plocha náměstí je bezbariérová a je vybavena systémem vodicích linií, signál-
ních a varovných pásů. Součástí architektonického řešení náměstí jsou komplety kovových  
ochranných mříží ke stromům, městský mobiliář (lavičky, odpadkové koše, stojany na kola),  
několik druhů svítidel (pouliční lampy, 4 vysoké světelné stožáry, každý se 3 svítidly, světla  
v zemi, osvětlovací tělesa před radnicí, Domem kultury, kostelem), travnaté plochy a stromy. 
Na výstavbě se kromě firmy STRABAG podílely firmy SATES MORAVA, s. r. o. (dlažby),  
STAVOSERVIS Kyjov, s. r. o. (veřejné osvětlení), Zahrada Olomouc, s. r. o. (sadové úpravy), 
geometrické zaměření provedla firma GEODETA Kyjov, na dodávkách mobiliáře se podílely  
firmy DŘEVOUNION, s. r. o. Nezdenice, PASÍŘSTVÍ — ZÁMEČNICTVÍ Polášek, Kyjov,
MRB, s. r. o. Sazovice a ZAHRADNICTVÍ Selucký, Kyjov. Původní cena 35 594 883 Kč se 
nakonec vyšplhala na 42 700 000 korun, tedy o 7 105 117 korun než původně zhotovitel  
předpokládal.  
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ODBOR ŽIVOTNÍHO PROSODBOR ŽIVOTNÍHO PROSODBOR ŽIVOTNÍHO PROSODBOR ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍTŘEDÍTŘEDÍTŘEDÍ    
 
     Jako ostatně na všech odborech i zde došlo v souvislosti s kompetenčním zákonem č. 320/ 
2002 Sb. k některým změnám. Od 1. ledna 2003 vykonává odbor životního prostředí agendu  
na úseku životního prostředí pro tři úrovně státní správy, a to pro území obecního úřadu —  
1 obec, pro pověřený obecní úřad — 29 obcí a pro pověřený obecní úřad s rozšířenou působností
 — 42 obcí. Vedoucí odboru se stala Ing. Šárka Hauserová, jejím zástupcem je bývalý vedoucí 
odboru životního prostředí Ing. Vladimír Šimeček, ochranu ovzduší a odpady má na starosti  
Ing. Radek Schneider, vodní hospodářství Ing. Roman Kavka a Ing. Bohumil Kuchyňka,  
lesní hospodářství Ing. Petr Pokorák, myslivost Miroslav Prokeš, ochranu přírody a krajiny 
Mgr. Helena Havránková, ochranu zemědělského půdního fondu Ing. Josef Čejgl, administra-
tivu má pod palcem Hana Křivová.  
     V městský lesích na Kameňáku a Vřesovicích se mohou jejich návštěvníci setkat se 3 druhy
turistických značek: stezka pro cykloturisty, stezka pro jezdce na koních a stezka pro běžka- 
ře. Modré čtverce s bílými obrázky příslušných turistů rozmístil odbor životního prostředí na 
základě stížností uživatelů městských lesů: běžkaři si v zimě stěžují na pěší a jezdce na ko- 
ních, že jim ničí stopu, pěší nemají rádi cyklisty a koňáky atp.  
 
     Městský ekolog Ing. Vladimír Šimeček byl jakýmsi koordinátorem letošního jarního úklidu 
města, který probíhal od 17. března do 18. dubna. Na něho se mohli občané obracet v případě, 
že potřebovali při úklidu svého nejbližšího okolí svých domů pomoci. Jednalo se především  
o svoz organického odpadu (starého listí, trávy, větví apod.), který mělo na starosti Zahra- 
dnictví Selucký, nebo pokud měli zájem o zkrášlení svého okolí výsadbou okrasných keřů nebo
stromků. Ostatní odpad, především ten závadný nebo nebezpečný, mohli občané bezplatně u- 
kládat ve sběrném dvoře firmy EKOR v Havlíčkově ulici. Nutno říct, že se někteří občané do 
úklidu města zapojili, ale bohužel už to nebylo v té míře jako dřív, kdy v každé části města  
existovaly ještě občanské výbory, které na jaře organizovaly brigády, při nich se zapojilo do  
úklidu mnohem víc občanů, než je to v současnosti. Škoda, že se právě tento zvyk z dob soci- 
alismu nedochoval, protože se udělalo dost práce a na čistotě města to bylo znát. Nevím, proč 
se to nyní městem placeným firmám stále nedaří.  
     Do působnosti odboru patří také svoz komunálního odpadu, kterou také v letošním roce  
zajišŅovala firma Ekor. Stejně jako loni zaplatil každý z nás 320 korun. 
     Počátkem prázdnin se na třech místech ve městě objevily odpadkové koše na psí exkremen- 
ty. Nejvíce (6) je jich v parku, dva jsou na sídlišti Za Stadionem a dva u hřiště mezi Kolibou  
a ulicí K. Čapka. Byl to takový zkušební provoz a prozatím zůstalo u něho; další koše se v ji-
ných částech města zatím neobjevily. Ty stávající mají také přihrádky na papírové lopatičky  
a sáčky, do nichž se exkrementy ukládají. Já osobně nemám s papírovými lopatičkami dobré  
zkušenosti, protože např. z trávy to psí hovínko tou lopatičkou prostě nenaberete. Mnohem  
lepší je mikrotenový sáček navlečený na ruku. Navíc, což se dalo od našich lidí čekat (myslím  
tím od Čechů všeobecně, protože se stejným problémem se setkávají i v jiných městech), sáčky  
i lopatičky zmizely hromadně hned druhý den a nevšimla jsem si, že by je někdo doplňoval.  
Nebo možná doplňoval, ale mizely stejně rychle jako ty z první várky. Nevím, komu je k čemu
taková papírová lopatička. Že by si s ní v parku hrál na písku? Možná. Také koše (alespoň  
v parku) nevydržely dlouho a vandalové je poničili. A právě košů, i těch obyčejných, by bylo  
potřeba ve městě mnohem víc, hlavně v ulicích mimo centrum. Už jsem se setkala s tím, že  
když jsem sáček se psím nadělením neměla kde uložit a že když jsem ho chtěla hodit do sou- 
kromé popelnice před domem, že mi bylo spíláno. Pak se nedivím, že TO lidé nechají ležet na  
ulici. 

ODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCÍ A ZDRAVOTNICTVÍÍ A ZDRAVOTNICTVÍÍ A ZDRAVOTNICTVÍÍ A ZDRAVOTNICTVÍ    
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     Také tento odbor zaznamenal se začátkem roku určité změny. Pod jeho kompetenci přešly 
některé činnosti z bývalého okresního úřadu, a to především sociální ochrana dětí a mládeže  
a pěstounská péče (4 noví zaměstnanci), kurátoři pro mládež (1 nový zaměstnanec), kurátoři  
pro dospělé (1 nový zaměstnanec), dávky pro zdravotně postižené (4 noví zaměstnanci) a ně- 
které úkoly ze zdravotnictví (1 nový zaměstnanec). Ve stejné míře jako před reformou se vy- 
plácely dávky sociální potřebnosti a některé dávky pro zdravotně postižené, které již dříve za-
jišŅovalo 9 zaměstnanců a vedoucí odboru Mgr. Miluše Křížková. Odbor se tak rozšířil na 21 
zaměstnanců. 
     Pod agendu odboru patří také pečovatelská služba, která trvale pečuje o téměř 400 občanů 
z Kyjova. Největší zájem je o rozvoz obědů a pedikúru.  
     Jak už jsem se zmínila výše, započalo se se stavbou další části domu s pečovatelskou služ- 
bou v Palackého ulici mezi stávajícím DPS a farou. Bude v něm umístěno 42 bytů, na které  
bylo evidováno téměř 100 zájemců, i když někteří netrvali na okamžitém umístění, ale jistí si 
přijetí pro případné zhoršení zdravotního stavu.  
     V tomto roce se podařilo ve spolupráci se správcem bytů panem Žandovským zajistit v by- 
tovém domě města tři byty pro matky, případně otce s ohroženými dětmi, jeden krizový byt  
pro okamžité umístění ohrožené matky s dítětem (např. při týrání matky a dítěte), dále pak  
jeden byt pro ženy bez domova nebo jinak ohrožené osamělé ženy.  
     Trvale dobře využívaná je také městská ubytovna na Havlíčkově ulici, která je jakousi zá-
chrannou sítí pro bezdomovce z Kyjova i okolí.  
 
 

ODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVYODBOR DOPRAVY    
 
     Je na kyjovském městském úřadu vlastně odborem novým. Specializuje se na provádění vý-
konu státní správy pro celý region (42 obcí) v oblastech dopravně správních agend, silničního 
hospodářství, jako speciální stavební úřad pro silnice II. a III. třídy, dále v oblasti autoškol- 
ství, stanic měření emisí a taxislužby. Protože je činnost odboru dopravy velmi rozmanitá  
a obsáhlá, je odbor rozdělen na několik úseků: 
vedoucí odboru: Ing. Jana Šupová 
úsek registru řidičů — zde pracují dvě referentky. V současné době je v našem regionu evidová-
no celkem 33 000 řidičů.  
úsek registru vozidel — 3 referenti, registrováno asi 42 600 motorových vozidel  
úsek silničního správního hospodářství a speciálního stavebního úřadu — 1 referent 
úsek provozu na pozemních komunikacích a silniční dopravy — 2 referenti, provádějí zkoušky 
při získávání řidičských průkazů, vedou agendu registru autoškol (v regionu je celkem 10  
autoškol), vedou registr provozovatelů taxislužby (celkem 28 provozovatelů), projednávají  
přestupky při zanedbání povinností související s pojištěním odpovědnosti za škodu způsobe- 
nou provozem vozidla 
úsek přestupkového řízení — 1 referent, projednává postoupené přestupky proti bezpečnosti  
a plynulosti silničního provozu a přestupky na úseku ochrany před alkoholem a jinými toxiko-
maniemi. 
 
Dokončení výstavby nDokončení výstavby nDokončení výstavby nDokončení výstavby nadjezduadjezduadjezduadjezdu    
 
      V pátek 16. května byly konečně zprovozněny obě poloviny nadjezdu. Po velkých doprav-
ních komplikacích, kdy se od nadjezdu až po autobusové nádraží část tvořily dlouhé fronty  
aut, to byla pro město velká úleva předpokládané výdaje 56 milionů korun. 
 
 

10



  

ODBOR ŠKOLSTVÍ A KULODBOR ŠKOLSTVÍ A KULODBOR ŠKOLSTVÍ A KULODBOR ŠKOLSTVÍ A KULTURYTURYTURYTURY    
 
     Odbor pod sebou zahrnuje opět několik oblastí: školství, kulturu, cestovní ruch, zahraniční
styky a sport. Během roku se odbor podílel na organizování celé řady akcí, z nichž zde některé
jmenuji. 
 
Veletrhy cestovního Veletrhy cestovního Veletrhy cestovního Veletrhy cestovního ruchuruchuruchuruchu    
 
     V Brně se vždy začátkem ledna konává mezinárodní veletrh cestovního ruch „Regiontour“ 
a „GO“. Město Kyjov se na něm prezentuje vždy ve společném stánku s okolními mikroregio- 
ny. Ten letošní veletrh se uskutečnil ve dnech 6. — 9. ledna a hlavním námětem letošní prezen-
tace byla jak jinak než propagace Slováckého roku. Dále se město představilo na mezinárod- 
ním veletrhu Slovakiatour v Bratislavě, Holiday World v Praze a Seniorenmesse ve Vídni. 
 
Den učitelDen učitelDen učitelDen učitelůůůů    
 
     Ke Dni učitelů uspořádal odbor malý slavnostní akt na radnici. Starosta města přijal zá- 
stupce škol a ředitele škol zřizovaných městem. Slavnostní atmosféru podtrhlo vystoupení  
komorního kvarteta pod vedením Ing. Jana Sráze. 
 
Den dětíDen dětíDen dětíDen dětí    
 
     U příležitosti Mezinárodního dne dětí přijal starosta 25 dětí, které jako upomínku obdrže-
ly knihy. S programem před své vrstevníky předstoupili žáci základní umělecké školy. 
 
Křest knihyKřest knihyKřest knihyKřest knihy    
 
     Jméno Jarmily Bednaříkové není v našem městě zcela neznámé. Je autorkou několika knih 
a právě v letošním roce k nim přibyla další s názvem Stěhování národů, která pojednává  
o dramatickém období v lidských dějinách. Křest knihy se uskutečnil v obřadní síni radnice  
a kmotry knihy se stali senátor Ing. Josef Kaňa a starosta města Ing. Jan Letocha.  
 
Zahraniční stykyZahraniční stykyZahraniční stykyZahraniční styky    
  
     Ze spřáteleného francouzského města Yvetot zavítala na Slovácký rok osmičlenná delegace
a starosta města dr. Philippe Decultot společně s místostarostou Yvesem Gallaisem pak v lis- 
topadu přijeli na kyjovské hody. 
  
 

OBECNÍ ŽIVNOSTENSKÝ OBECNÍ ŽIVNOSTENSKÝ OBECNÍ ŽIVNOSTENSKÝ OBECNÍ ŽIVNOSTENSKÝ ÚŘADÚŘADÚŘADÚŘAD    
 
     V souvislosti s ukončením činnosti okresních úřadů byla k 31.12.2002 převedena agenda  
Okresního živnostenského úřadu Hodonín na Obecní živnostenské úřady v Hodoníně, v Ky- 
jově a ve Veselí nad Moravou. Současně byly zrušeny obecní živnostenské úřady v obcích tzv. 
II. typu a jejich agenda přešla na živnostenské úřady v pověřených obcích III. typu, tj. obcí  
s rozšířenou působností. Na okrese Hodonín se jednalo, kromě jiných, o Živnostenské úřady  
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ve Bzenci a ve Ždánicích, jejichž kompetence byly převedeny na živnostenský úřad do Kyjo- 
va, kam přešla i agenda týkající se podnikatelů z obce Mouchnice. 
     Co to konkrétně znamenalo pro město Kyjov a jeho živnostenský úřad? Rozšířila se místní  
a věcná příslušnost živnostenského úřadu. Území, ve kterém kyjovský živnostenský úřad vy- 
konává svou činnost, se zvětšilo z 27 na 42 obcí a měst, a zatímco dříve vykonával tento úřad
jen agendu živností ohlašovacích volných, od Nového roku již vykonává činnosti na úseku  
živnostenského podnikání v plném rozsahu, tj. vede i agendu živností ohlašovacích řemesl- 
ných, vázaných, živností koncesovaných a živností provozovaných průmyslovým způsobem. 
Vykonává i další nové činnosti, jako např. dohled nad dodržováním vybraných ustanovení  
zákona o ochraně spotřebitele, zákona o spotřebních daních, dohlíží na dodržování práv du- 
ševního vlastnictví atd. Pro ilustraci uvedeme ještě alespoň tři číselné údaje. Koncem roku  
2002 evidoval Živnostenský úřad v Kyjově 5500 živnostenských oprávnění, od l. ledna roku 
2003 to bylo 13 500 oprávnění a v závěru r. 2003 přesáhl počet evidovaných živnostenských 
oprávnění číslo 14 000. 
     Vzhledem k uvedenému bylo třeba zabezpečit nové vhodné prostory a další kvalifikované 
pracovníky. Oboje se podařilo. V prosinci r. 2002 se kyjovský živnostenský úřad přestěhoval  
do zcela rekonstruované budovy na Masarykově náměstí č. l. Noví pracovníci přešli na živno-
stenský úřad do Kyjova z Okresního živnostenského úřadu Hodonín a Obecního živnosten- 
ského úřadu Ždánice. I když jsme použili termín „noví pracovníci“, jedná se o pracovníky s ví-
ce než desetiletou praxí v oboru. Od 1. 1. 2003 zabezpečují činnost živnostenského úřadu re- 
ferenti D. Bohunská, E. Grmolcová, P. Haplová, A. Heclová, V. Kalivoda, D. Kovandová,  
B. Pašková, N. Vašíčková a A. Vavřinová pod vedením Ing. J. Kebrleho. 
     Převod kompetencí z výše uvedených živnostenských úřadů proběhl plynule, bez větších  
problémů. Činnost živnostenského úřadu v Kyjově nebyla ani na jeden den přerušena. 
Závěrem se musím alespoň krátce zmínit o tom, co popsaná změna přinesla podnikatelům. Ti  
již nemusí své záležitosti vyřizovat na dvou živnostenských úřadech, např. v Kyjově a v Ho-
doníně, ale vše vyřídí v Kyjově. 
 
 

FINANČNÍ ÚŘADFINANČNÍ ÚŘADFINANČNÍ ÚŘADFINANČNÍ ÚŘAD    
 
     Finanční úřad sice nepatří pod správu městského úřadu, ale je to také úřední instituce,  
proto zprávu o něm zařazuji do této kapitoly.  
     V Kyjově finanční úřad působí již jedenáct let. Dosud sídlí v budovách bývalého zemědě- 
lského družstva v Boršově, což je pro jeho klienty trochu z ruky. Navíc budova už nevyhovo-
vala ani kapacitně. Proto se hledalo jiné řešení. A našlo se. Brněnské ředitelství finančního  
úřadu odkoupilo v roce 2001 od města Kyjova pozemek na Komenského ulici mezi knihovnou 
a dětskou poliklinikou a od letošního září se začala stavět nová budova. Investorem stavby je 
Finanční ředitelství Brno, projekt vypracoval brněnský ateliér WIK, stavbu bude provádět  
firma Mittag s. r. o. Brno a náklady na stavbu mají dosáhnout 52 milionů korun. Budova by 
měla mít tři nadzemní a jedno podzemní podlaží, bezbariérové vstupy s výtahem a ve dvoře  
vznikne 22 parkovacích míst. Umístění budovy téměř v centru města jistě ocení nejenom  
klienti finančního úřadu, ale jistě i 55 jeho zaměstnanců, kteří budou pracovat v moderních  
kancelářích.  
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POČASÍPOČASÍPOČASÍPOČASÍ    
 
     Letošní počasí nevykazovalo žádné enormní výkyvy - zima byla chladná, léto bylo teplé.  
Po celý leden a téměř celý únor pořádně mrzlo - mínus 10 - mínus 15 oC.  Sněhu nebylo moc,  
lyžovat se dalo jenom pár dní kolem vánočních svátků. Po novém roce byl sníh nekvalitní, by- 
lo ho málo, až se ztratil docela. V noci 1. ledna slabě pršelo, do rána 2. ledna se utvořila le- 
dovka. Všechno se pokrylo tenkou vrstvou ledu, chůze i jízda si vyžadovala velkou opatrnost.
Odpoledne začalo hustě pršet. Únorové teploty se pohybovaly od -3 oC do -11 oC. Až koncem  
února (21. 2.) konečně vysvitlo sluníčko a celý víkend 22. a 23. 2. bylo krásně slunečno a tep- 
lo. Poslední únorový a první březnový týden nám počasí ukázalo svoji přívětivější tvář. Teplo-
ty vystoupaly nad 10 oC, někdy na sluníčku až 18 oC. 
     Ve čtvrtek 13. března se počasí začalo kazit, sluníčko zalezlo, velmi se ochladilo, dokonce 
dopoledne poletoval sníh a foukal mrazivý vítr. První jarní den byl pěkný, i když studený. Od
pondělka 24. března se počasí zlepšilo, citelně se oteplilo a v dalších dnech dosáhly teploty až 
ke 20 oC, přestože rána byla ještě mrazivá. Místy se kolem Kyjovky objevovala jinovatka. Tak
jako nás konec března „rozmlsal“, začátek dubna znovu potvrdil známé pořekadlo „Březen - 
za kamna vlezem, duben — ještě tam budem“. 5. dubna se znovu vrátila zima. Občasné pře- 
háňky se k večeru změnily v prudký liják, který k večeru přešel ve sněžení. Sníh poletoval i ko-
lem 9. hodiny ranní následujícího dne.  8. dubna ráno jsme naměřili dokonce -5 oC, chladno by-
lo skoro po celý měsíc. Květen to naštěstí teplotně vylepšil, už 8. května jsme naměřili 31 oC.  
31. května zaznamenali astronomové zatmění Slunce.  
     Letošní léto velmi teplé, v červenci se teploty pohybovaly kolem 35 oC a až ve druhé polovi-
ně července bylo pár dní deštivých a teploty klesly na 25 oC. V srpnu došlo ke sblížení dvou  
planet: na své cestě vesmírem se Země a Mars po 60 000 letech ocitly v nejmenší vzdálenosti.  
    Krásné bylo také babí léto, celé září bylo nad 20 oC, 21. září dokonce 29 oC. V říjnu se zača-
lo ochlazovat, první sníh začal poletovat 26. října, ale následující listopad byl opět teplý (ko- 
lem 8 oC). Hlavně děti nepotěšil ani prosinec, protože si neužily bílých vánočních svátků.  
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PRŮMYSLPRŮMYSLPRŮMYSLPRŮMYSL    
    

VETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLVETROPACK MORAVIA GLASSASSASSASS    
 
     Již 120 let je v provozu kyjovská sklárna. Během těch dlouhých let prošla samozřejmě vý- 
vojem a každá doba s sebou přinesla změnu ve výrobě a vybavení továrny. Je to největší pod- 
nik ve městě, který zaměstnává na 600 pracovníků. Zavedenou tradicí se pro Vetropack Mo- 
ravia Glass stala podpora různých projektů ve městě i po celé jižní Moravě. Společnost byla  
i jedním z hlavních sponzorů Slováckého roku, v rámci něhož připravila sklárna na sobotu 16.
srpna Den otevřených dveří u příležitosti 120 let založení sklárny. Pro návštěvníky, kterých  
bylo nespočet, byl připraven bohatý program, drobné dárky a vyšla brožura, která mapuje  
120letou historii kyjovské sklárny.  
     Kyjovská sklárna, která patří jako dceřiná společnost do švýcarské skupiny Vetropack  
Holding AG, každoročně investuje značné části do modernizace výrobních provozů. Pro leto- 
šní rok se celkem počítá s investicemi ve výši 350 milionů korun. Modernizací tak prošel další 
provoz. Výsledkem náročné rekonstrukce, trvající 5 týdnů, byla modernizace tavicí vany na  
barevnou sklovinu a navazující výrobní linky. Dodávky obalového skla na trh nebyly výpad- 
kem výroby ohroženy, protože sklárna disponuje dostatečnou zásobou pro podobné případy.  
     
 

TEPLO,TEPLO,TEPLO,TEPLO, s. r. o. s. r. o. s. r. o. s. r. o.    
 
     Firma Teplo Kyjov, s. r. o., zajišŅuje rozvody tepla v činžovních domech a dalších objek- 
tech po celém městě. Částečně se dodávka tepla pokrývá z teplárny, částečně jsou domy napo- 
jené ještě na lokální kotelny. 
     Pro své zákazníky připravila společnost příjemné překvapení: na základě schválení měst- 
ské rady snížila v letošním roce cenu tepla za 1 GJ. Odběratelé napojení na teplárnu zaplatí  
za 1 GJ 310,33 Kč (v roce 2002 průměrně 321,05 Kč), ti, kteří odebírají teplo z lokálních ko- 
telen zaplatí za 1 GJ 319,75 Kč (vloni průměrně 328,52 Kč za 1 GJ). 
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OBCHODOBCHODOBCHODOBCHOD    
 
     Za určitý druh obchodu by se dalo považovat provozování hostinských služeb. Aby se ne- 
jen návštěvníci, ale i domácí mohli v kyjovských hospodách lépe orientovat, vydala reklamní  
agentura v letošním roce pivní mapu, která podává přehled o tom, kde se který hostinec na- 
chází a jaké pivo se v ní čepuje. Podle ní je v Kyjově a Bohuslavicích celkem 29 restauračních 
zařízení:  
1. Penzion Boršov 
2. U Jančů Nětčice 
3.  Vila Penzion Kyjov, Komenského ul. 
4.  U kolejí Kyjov, Nádražní ul. 
5. Bowling bar Kyjov, Komenského ul. (v sokolovně) 
6. Club 596 Kyjov, Komenského ul. 
7.  Kyjovský šenk Kyjov, Za Stadionem 
8. Sport Billy Kyjov, Mezivodí (u stadionu) 
9. Bar Afrika Kyjov, U Vodojemu 
10. Klub na scéně Kyjov, vchod z Dobrovského ul. 
11. Pod kaštany       Kyjov, za Domem kultury (pouze letní provoz) 
12. Rock Café Soho Kyjov, Dům kultury 
13.  Gastronom Kyjov, Dům kultury 
14. Radniční vinárna Kyjov, pod radnicí 
15. Club 99 Kyjov, náměstí 
16. Bonanza Kyjov, Komenského ul. 
17.  Na špici Kyjov, vchod z Dobrovského ulice 
18. Bistro Kyjov, náměstí 
19. Pizzerie Kyjov, náměstí 
20. Centrum Kyjov, „skleňák“ 
21. Colour bar Kyjov, Svatoborská ul. 
22. Non-stop bar Kyjov, Jungmannova ul. 
23. Fly Club Kyjov, Jungmannova ul. 
24. Budvarka Kyjov, Svatoborská ul. 
25. Virgil Kyjov, Nerudova ul. 
26. Nový svět Kyjov, Tyršova ul. 
27.  Bifé Kyjov, Jiráskova ul. 
28. U džbánu Kyjov, Vrchlického ul. 
29. U Vodičků Bohuslavice 
  
 

CLUB 596CLUB 596CLUB 596CLUB 596    
 
     Není jenom restaurace, ale dalo by se říct, že i kulturní zařízení, protože v ní její majitelé —
 rodina Sedlářových — pořádají také různé kulturní podniky, jako jsou diskotéky pro mladé,  
módní přehlídky, živé koncerty zpěváků různých hudebních žánrů (několikrát zde vystupoval
známý zpěvák Láïa Kerndl), folklorní pořady a mnoho jiných. Nyní k tomu přibyly i sportov-
ní aktivity, když v hotelu klubu začal fungovat squashový kurt.  
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DOPRAVADOPRAVADOPRAVADOPRAVA    
 

MĚSTSKÁ AUTOBUSOVÁ DMĚSTSKÁ AUTOBUSOVÁ DMĚSTSKÁ AUTOBUSOVÁ DMĚSTSKÁ AUTOBUSOVÁ DOPRAVAOPRAVAOPRAVAOPRAVA    
 
    Od 1. srpna došlo ke změně v organizaci městské autobusové dopravě. V současné době jsou
 v Kyjově tři trasy: 

1. Bohuslavice — Boršov — Nětčice — Újezd — náměstí — autobusové nádraží — nemocnice 
2. Bohuslavice — Boršov — gymnázium — Palackého — autobusové nádraží — nemocnice 
3. nemocnice — autobusové nádraží — poliklinika — Nětčice — Újezd — náměstí — nemocnice. 

Od 1. září našli cestující na zastávkách nové jízdní řády, v nichž se počítá s rozšířením o spo- 
je do lokality „traktorka“ v ulici Svatoborská a o trvalé zastavování na zastávce u smuteční  
síně. Zde dříve autobusy zastavovaly pouze v určitých hodinách a na znamení a množily se  
stížnosti, že řidiči nedodržovali zastavování v určených hodinách a pouhé znamení rovněž  
nestačilo. Nová je také zastávka v Boršově před budovou Správy a údržby silnic.  
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VEŘEJVEŘEJVEŘEJVEŘEJNÝ ŽIVOTNÝ ŽIVOTNÝ ŽIVOTNÝ ŽIVOT    
 

CARMINA VOCUMCARMINA VOCUMCARMINA VOCUMCARMINA VOCUM    
 
     Pěvecký sbor pod vedením Mária Kudely působí v Kyjově od r. 1999. Pořádá pravidelné  
vánoční i letní koncerty ve městě i jeho okolí. V sobotu 14. června se sbor spolu s dalšími těle- 
sy z Tyrolska, Slovenska i Moravy zúčastnil mezinárodní přehlídky v rakouském městě  
Deutsch Wagram. Přednesl úvodní sbor z opery Prodaná nevěsta od Bedřich smetany a veli- 
konoční scénu z opery Cavalleria Rusticana od italského skladatele Pietra Mascagniho. Zpě- 
váky doprovázela korepetitorka Moravského divadla v Olomouci Milada Jedličková. Vystou-
pení kyjovského sboru sklidilo takový ohlas, že jako jediní z přítomných museli přidávat.  
 
 

SLOVÁCKÝ SOUBOR KYJOSLOVÁCKÝ SOUBOR KYJOSLOVÁCKÝ SOUBOR KYJOSLOVÁCKÝ SOUBOR KYJOVVVV    
 
     S velkým úspěchem vystupoval Slovácký soubor Kyjov na VI. ročníku letních folklorních  
večerů na nádvoří brněnské Staré radnice. Četné přídavky a bouřlivé ovace diváků svědčily  
o tom, že všechny složky souboru mají stále vysokou úroveň. Samozřejmě hlavním cílem letoš-
ní sezóny byla pro soubor příprava programu pro pořady Slováckého roku.  
     Další úspěch zaznamenal Mužský sbor Slováckého souboru pod vedením Jury Petrů.  
V novém pořadu folklorních slavností ve Strážnici Foskar, při kterém jsou oceňovány nejlepší 
výkony v oblasti interpretace folklóru za minulý rok, převzal z rukou Jaromíra Nečase v ka- 
tegorii pěveckých sborů nejvyšší ocenění.  
     Ani zpěvačky Ženského sboru Slováckého souboru Kyjov nezůstávají ve sbírání úspěchů  
pozadu. Koncem června prezentovaly folklór Kyjovska v chorvatském městě Selca na ostrově 
Brač, kam je pozval tamější starosta. Nejen vystoupení pro ostrovany i turisty byly náplní tý-
denního zájezdu, ale i odpočinek, koupání v průzračně čistém moři a poznávání krás ostrova.  
 
 

KYJOVÁNEKKYJOVÁNEKKYJOVÁNEKKYJOVÁNEK    
 
     Protože dětí v dětském folklorním souboru Kyjovánek přibývalo jako hub po dešti, došlo  
již dříve k rozdělení na Kyjovánek I a Kyjovánek II. Děti z Kyjovánku II nacvičily pod do- 
ledem svých vedoucích zvyk vynášení Moreny a začátkem dubna přivítaly do Kyjova jaro ho-
zením Moreny do Kyjovky. Tento zvyk se však na Kyjovsku neudržoval, tady se chodilo ko- 
ledovat s létéčkem — vajíčky, holubičkami z vajíček, slaměnými řetězy ověnčeným stromkem,  
na jehož vršku byla hadrová panenka.  
     V dubnu se děti z Kyjovánku zúčastnily soutěžní Okresní přehlídky dětských národopis- 
ných souborů. Protože uspěly, postoupily do krajského kola, které se uskutečnilo 1. května  
v Čejkovicích. 
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LOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNLOUTKOVÝ SOUBOR SLUNÍČKOÍČKOÍČKOÍČKO    
 
     Ostřílený loutkový soubor, který má za sebou mnoho let činnosti, se představil s maňásko-
vou pohádkou O pejskovi a kočičce na 37. ročníku Třebíčského loutkářského jara. I když ky- 
jovští loutkáři nepostoupili na celostátní přehlídku v Chrudimi, přesto jejich hra zaujala na  
160 dětských i dospělých diváků v hledišti. 
     I když bychom čekali, že loutkový soubor bude hrát hlavně pro děti, nemusí tomu být  
vždycky tak. Začátkem června rozdával radost v Domově důchodců. Podle slov členů souboru
potěšily pohádky babičky i dědečky stejně jako malé diváky.   
 
 

LOUTKOVÝ SOUBOR RUCELOUTKOVÝ SOUBOR RUCELOUTKOVÝ SOUBOR RUCELOUTKOVÝ SOUBOR RUCE NOHY NA ŠPAGÁTĚ NOHY NA ŠPAGÁTĚ NOHY NA ŠPAGÁTĚ NOHY NA ŠPAGÁTĚ    
 
     Na rozdíl od prve jmenovaného loutkového souboru je právě tento nováčkem na kyjovské  
scéně. Na třebíčskou přehlídku vezli dvě hry: Pekelná příhoda a Ošizený Kašpárek. Se starý-
mi, původními loutkami tradičního českého divadla předvedli členové souboru hry, které místy
přiváděly diváky až k „pekelnému“ smíchu. Zajisté k tomu přispěl i Petrem Moudrým vtipně  
upravený text.  
    
 

MORAVSKO-SLEZSKÁ KŘEMORAVSKO-SLEZSKÁ KŘEMORAVSKO-SLEZSKÁ KŘEMORAVSKO-SLEZSKÁ KŘESŤANSKÁ AKADEMIE SŤANSKÁ AKADEMIE SŤANSKÁ AKADEMIE SŤANSKÁ AKADEMIE     
 
     Osvětovou činnost má mimo jiné ve své náplni také tato organizace. 10. ledna o svém živo-
tě v Africe vyprávěl P. Zdeněk Čížkovský z Kroměříže, který působil v Africe 40 let jako mi- 
sionář. 28. února byla na pořadu přednáška na ožehavé téma — Když se řekne hospic, 14.  
března přednášel PhDr. František Schildberger o postavení křesŅana ve vztahu k médiím  
a politice v České republice a Evropské unii, 28. března zahájil MUDr. Bohuslav Pořízek  
z Kroměříže cyklus tří přednášek o bibli. 
 
 

CHARITACHARITACHARITACHARITA    
 
     Ve dnech 3. — 8. ledna proběhla ve městě již tradičně Tříkrálová sbírka, jejíž výtěžek je ur-
čen na pomoc rodinám a lidem v nouzi u nás i v zahraničí. Městem procházely skupiny tří  
králů doprovázené osobou s identifikačním průkazem. Ten mají tyto doprovodné osoby proto, 
že se někteří naši „vynalézaví“ spoluobčané, dokonce i děti, rozhodli na úkor této dobročinné  
akce obohatit. Výtěžek koledování věnovala Charita tentokrát na přímou pomoc rodinám  
v nouzi a na vybudování výtahu v Domě pokojného stáří v Čeložnicích, který Charita spravu-
je.  
     Další alternativu, jak strávit volný čas, Nabídla Charita mladým lidem z Kyjova i okolí. V
e čtvrtek 23. října otevřela v domečku za plátnem letního kina Klub Wu-Wej (volně přelo- 
ženo — umění přirozenosti). Klub zařízený jako čajovna nabízí kromě možnosti posedět si  
u šálku čaje různé volnočasové aktivity, zájmová setkání, možnost realizace vlastních pro- 
jektů, poradenství a další služby. Vedoucím klubu je Jakub Koutný, bývalý terapeut Kroku.  
 
 
 
 
 

18



  

OMEGAOMEGAOMEGAOMEGA    
 
     Občanské sdružení, které je známo především svou humanitární činností — dobrovolní pra-
covníci shromažïují, třídí a posléze odesílají na potřebná místa nashromážděné oděvy, prádlo,
obuv, lůžkoviny, hračky, domácí potřeby a spotřebiče. Jsou to odložené, použité věci, které je-
ště mohou sloužit, ale které jejich bývalí majitelé nahradili novými.  
     Novou službu nabízí Omega v bývalé kotelně na sídlišti Za Stadionem, kde provozuje prá-
delnu a žehlírnu. Tato služba je přístupná všem, které nebaví prát a žehlit nebo prostě nemají 
možnost tyto činnosti provádět doma. 
 
 

ROSKAROSKAROSKAROSKA    
 
    Závěrečným hodnocením činnosti završila regionální organizace ROSKA, sdružující posti-
žené roztroušenou sklerózou, další rok své činnosti. Kromě přednášek o nových poznatcích  
v léčbě onemocnění uspořádala organizace řadu rehabilitační zájezdů a pobytů: na jaře se čle-
nové podívali na Vysočinu do rehabilitačního zařízení v Březejci, v květnu se zúčastnili  
dvoudenního rekondičního cvičení v centru Jóga v denním životě ve Střílkách a v létě týden- 
ního rehabilitačního pobytu v horském hotelu Jelenovská u Valašských Klobouk. 
  
 

SJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACSJEDNOCENÁ ORGANIZACE NEVIDOMÝCH A E NEVIDOMÝCH A E NEVIDOMÝCH A E NEVIDOMÝCH A SLABOZRAKÝCHSLABOZRAKÝCHSLABOZRAKÝCHSLABOZRAKÝCH    
 
     Patnáct let letos uplynulo od založení oddělení pro nevidomé v Městské knihovně. Toto  
výročí si zrakově postižení občané připomněli již 8. ročníkem soutěže Braille 2003. Soutěžilo  
se ve čtení Braillova písma, a to v kategorii nevidomých od narození a v kategorii těch, kteří  
ztratili zrak později. V psaní slepeckého písma na Pichtově stroji soutěžily obě kategorie spo- 
lečně. Další soutěžní disciplínou bylo psaní Braillova písma na tabulce. Pomocí kovového bo-
dátka se znaky vytlačují pomocí tabulky plné šestibodových otvorů. Dnes se tento způsob  
psaní již moc nepoužívá, ale vítěz této soutěžní disciplíny, třiasedmdesátiletý Zdeněk Jelínek 
z Brna,  ji ovládá opravdu bravurně — za 2 minuty „vybodal“ 68 znaků.  
     15. října 1964 byl na zasedání Světové rady pro blaho slepců v New Yorku ustanoven  
Mezinárodní den bílé hole. V roce 2000 zvolila Sjednocená organizace nevidomých a slabo- 
zrakých v ČR pro konání celostátní sbírky Bílá pastelka. Symbol sbírky — bílá pastelka — byl 
zvolen jako symbol neviditelného světa nevidomých i bílé slepecké hole.Cílem sbírky je shroma-
žïovat finanční prostředky na výukové programy pro lidi, kteří se učí ovládat samostatnou  
chůzi se slepeckou holí, obsluhovat počítač nebo uplatnit se v zaměstnání. V letošním roce  
proběhl již 4. ročník, Oblastní odbočka SONS v Kyjově se do akce zapojila potřetí. V samot- 
ném Kyjově se vybralo 25 141,90 Kč.  
 
 

ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZVAZVAZVAZ    
 
     Výstavu vín uspořádal Vinařský spolek při ČZS Kyjov 15. března v estrádním sále Domu 
kultury. K ochutnávání vín vyhrávala milovníkům dobrého vína Cimbálová muzika Pavla  
Růžičky. 
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OFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY AOFICIÁLNÍ NÁVŠTĚVY A NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ NÁVŠTĚVY POLITIKŮ    
 
     V 18. února zavítal do našeho města velvyslanec Komise Evropské unie v České republice 
pan Ramiro Cibrian. Nejdříve byl přijat v prostorách radnice a poté se přesunul do Domu kul-
tury, kde ho čekalo setkání se starosty okolních obcí i s ostatními občany. Při besedě s nimi se 
snažil vysvětlit, co mohou očekávat od vstupu České republiky do Evropské unie, jaké je čeka-
jí povinnosti a jaká budou mít práva. Protože pana velvyslance doprovázeli pracovníci mini- 
sterstva zemědělství Jaroslava Špačková a Antonín Králíček z oddělení pro víno, většina otá-
zek byla zaměřena na zemědělství a vinařství. 
     Několik dní před hlasováním v referendu přijel do Kyjova předseda Senátu Parlamentu ČR
 Petr Pithart, který besedoval s občany o vstupu naší republiky do Evropské unie.  
 
 

REFEFENDUM O PŘISTOUREFEFENDUM O PŘISTOUREFEFENDUM O PŘISTOUREFEFENDUM O PŘISTOUPENÍ K EVROPSKÉ UNIIPENÍ K EVROPSKÉ UNIIPENÍ K EVROPSKÉ UNIIPENÍ K EVROPSKÉ UNII    
 
     Referenda nejsou v naší zemi vyhlašována často. Toho historicky prvního jsme měli mož- 
nost se zúčastnit v červnu a občané při něm měli rozhodnout, jestli souhlasí, nebo nesouhlasí  
se vstupem České republiky do Evropské unie. Nakonec se většina rozhodla, že se staneme čle
nem Evropské unie. Jak dopadlo hlasování v Kyjově, nám prozradí tabulka: 
 
 

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 ÚČAST  
V  %  
 
56,57 Boršov Nětčice 

ZŠ  
U Vodo- 
jemu 

ZŠ Seifer- 
tovo nám 

ZŠ  
Újezd 

Sklár-
na 

ZUŠ 
rad- 
nice 

Kino  
Pano- 
rama 

ZŠ  
Bohu-
slavice 

Nemo
cnice 

MŠ  
Za Sta-
dionem 

Kyjov 
celkem 

počet  
voličů 688 797 958 1024 917 996 888 1122 934 528 251 828 9931993199319931    
počet plat-
ně hlasu- 
jících 

387 512 498 640 511 532 504 636 492 244 161 501 5618561856185618    

ano 307 427 402 563 425 430 399 540 384 186 144 422 4629462946294629    
ne 80 85 96 77 86 102 105 96 108 58 17 79 989989989989    
ano v % 79,3 83,4 80,7 88,0 83,2 80,8 79,2 84,9 78,1 76,2 89,4 84,2 82,482,482,482,4    
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ŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍŠKOLSTVÍ    
 
    V současnosti je v Kyjově 5 mateřských škol (Boršovská — ředitelka Helena Chromková,  
Mezi Mlaty — ředitelka Zdenka Kamerová, Nádražní — ředitelka Ludmila Mičková, U Vo- 
dojemu — ředitelka Mgr. Růžena Hroudová a Za Stadionem — ředitelka Helena Němčanská), 
4 základní školy  a základní umělecká škola. Všechny jmenované školy jsou zřizovány městem
Kyjov. 
 
Přijetí u starostyPřijetí u starostyPřijetí u starostyPřijetí u starosty    
 
     Letos poprvé při příležitosti Dne dětí přijal starosta v prostorách radnice zástupce kyjov- 
ských základních škol. Dvacet pět žáků pěti škol převzalo za přítomnosti ředitelů škol z ru- 
kou starosty ocenění města za reprezentaci školy v olympiádách, ve sportu, kultuře, humani- 
tárních akcích a za mimořádný osobní přístup ke spolužákům a pedagogům.  
 

ZÁKLADNÍ SKOLA J. A.ZÁKLADNÍ SKOLA J. A.ZÁKLADNÍ SKOLA J. A.ZÁKLADNÍ SKOLA J. A. KOMENSKÉHO KOMENSKÉHO KOMENSKÉHO KOMENSKÉHO    
 
ředitel: PaedDr. Jan Navrátil 
     Každá základní škola v Kyjově se orientuje na nějakou specializaci. Tato poskytuje žákům
od třetí třídy rozšířenou výuku jazyků.  
     Zcela netradičně začala pro letošní prvňáky této školy jejich povinná školní docházka.  
49 děvčat a kluků se se svými rodiči zúčastnili slavnosti, při které je ředitel školy pasoval na  
žáky první třídy. Učitelé připravili pro benjamínky příjemné zahájení školního roku plné sou- 
těží a her. Nakonec se všichni sešli při opékaní špekáčků u táboráku.  
     Do třetího roku svého trvání vstupuje projekt Evropské unie SOCRATES COMENIUS. 
Zapojené školy z Norska, Velké Británie, Itálie a ZŠ J. A. Komenského v Kyjově spolupracu-
jí na tématu Migration Out of Varied Europe. V prvním roce jednotlivé školy řešily otázku  
proč, kdy, jak a kdo emigroval do Ameriky, ve druhém roce žáci zpracovávali konkrétní příbě-
hy lidí a na tématu třetího ročníku se zástupci zúčastněných škol dohodli ve dnech 8. — 12.  
října právě u nás v Kyjově. Hostitelem setkání byla ZŠ Komenského, která připravila pro za-
hraniční účastníky bohatý program — kromě diskuse o novém úkolu, který byl nakonec zamě- 
řen na osobnosti, které se po emigraci z vlasti v Americe prosadily a staly se významnými  
a slavnými, se hosté podívali do Moravského krasu a na Pálavu a strávili ve sklípku příjemný 
večer u cimbálové muziky.  

    
ZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZDZÁKLADNÍ ŠKOLA ÚJEZD    

 
ředitelka: Mgr. Hana Mikesková 
     Už 50 let slouží zdejším dětem tento stánek vzdělanosti. Významné výročí si v sobotu  
31. května připomněli jak její bývalí žáci, tak i učitelé a ostatní zaměstnanci, škola také vy- 
dala vzpomínkovou brožuru. 
     Základní škola Újezd se na rozdíl od ZŠ JAK orientuje zase na nadějné matematiky a od 
6. třídy jim nabízí rozšířenou výuku matematiky a přírodovědných předmětů.  
     Týden před Vánocemi navštívili žáci školy Kojenecký ústav. A nešli tam s prázdnou.  
Za nasbírané neplatné desetníky a dvacetníky v hodnotě 7700 korun nakoupili malým dětem 
hračky . 
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DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽEDŮM DĚTÍ A MLÁDEŽEDŮM DĚTÍ A MLÁDEŽEDŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE    
 
ředitel: Mgr. Zdeněk Kunc 
     Již tradičně připravuje Dům dětí a mládeže pro své „klienty“ — děti i mládež z kyjovských 
i okolních škol — velké množství zájmových aktivit a programů. Za všechny můžeme jmeno- 
vat např. celou škálu zájmových kroužků, aŅ už sportovních nebo jazykových či rukodělných, 
hodiny dopravní výchovy, různé soutěže (v jízdě na koloběžkách, ve vázání uzlů, Minimiss,  
Carusošou) nebo zimní i letní pobyty dětí i celých rodin v rekreačním zařízení Domu dětí  
v Hutisku-Solanci v Beskydech. Každoročně děti také pobývají v některém zahraničním let- 
ním rekreačním táboře.  

    
    

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLAOLAOLAOLA    
 
ředitel: Petr Petrů 
    Čas běží a stárnou nejen lidé, ale i instituce. 50. výročí svého vzniku si slavnostním progra-
mem pro veřejnost připomněla základní umělecká škola. Trocha historie v tomto případě jistě 
neuškodí, a proto předkládám několik řádek z článku uveřejněného k tomuto výročí v Kyjov- 
ských novinách. 
 
     O prázdninách v roce 1953 připravil krajský inspektor Evžen Valový půdu pro založení  
státní hudební školy v Kyjově. Prvním ředitelem byl jmenován Milan Luzar, žák Leoše Ja- 
náčka. Spolu s Ferdinandem Kadlecem a Marií Petrášovou vytvořil pedagogický sbor, který  
zajišŅoval výuku pro 187 zapsaných žáků. Vyučovalo se hře na klavír, housle, akordeon a ne-
chyběla ani pohybová výchova. Protože škola neměla vlastní budovu, vyučování probíhalo  
v odpoledních hodinách ve třech třídách osmileté střední školy v Komenského ulici. Nově  
vzniklá škola dostala jedno pianino z bývalé dělnické přípravky a jedno křídlo bylo půjčeno  
z opravny hudebních nástrojů v Brně. Velké změny do života školy přinesl školní rok 1961 — 
1962. Její název se změnil na lidovou školu umění a stěhuje se do samostatné budovy na  
Jungmannově ulici. Také ve vedení školy dochází ke změně. Z funkce ředitele odstupuje ze  
zdravotních důvodů Milan Luzar a na jeho místo přichází mladý absolvent brněnské konzer-
vatoře František Kudela. Ten po dvaceti šesti letech odchází a na jeho místo nastupuje v roce 
1989 současný ředitel Petr Petrů, rovněž absolvent brněnské konzervatoře. V průběhu pa- 
desáti let své činnosti vychovala škola mnoho umělců, bezpočet členů různých hudebních tě- 
les, hudebních skladatelů, dirigentů, dramaturgů, koncertních mistrů, operních pěvců, hudeb- 
ních pedagogů, výtvarníků. Velmi potěšující je skutečnost, že se do školy vracejí bývalí žáci  
jako odborní učitelé. Mezi nejúspěšnější absolventy  kyjovské základní umělecké školy beze- 
sporu patří bratři Meislovi, kteří dosáhli svým uměním mezinárodních úspěchů a uznání.  
 
     V tomto školním roce má ZUŠ 670 žáků ve čtyřech oborech — hudebním, výtvarném, ta- 
nečním a dramatickém. Nejlepší z nich se i letos zúčastnili soutěže vyhlašované každoročně  
ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy. To pro tentokrát vyhlásilo soutěž ve hře na li-
dové, dechové a bicí nástroje, v souborové hře, v sólovém zpěvu a tanci. Prvních úspěchů do- 
sáhli kyjovští žáci již v okresních kolech, odkud postoupili do oblastních kol tanečnice, cimba-
listky, hráči na trubku a lesní roh, sóloví zpěváci a dvě cimbálové muziky. Přes síto oblastních
kol přešly a do ústředních kol se dostaly cimbalistky Lenka Pokoráková a Anna Presová, cim- 
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bálová muzika starších žáků vedená učitelem Petrem Petrů a zpěvačka Magdalena Kantorá-
ková. Ta jediná se umístila na krásném třetím místě, ostatní jmenovaní dosáhli ve svých kate-
goriích met nejvyšších. 
     Téma Živly a bytosti v živlech mohli ve svých pracích rozvíjet pod vedením výtvarníků  
účastníci projektu Škola, dílna lidskosti. Výtvarná dílna byla rozdělena do 4 částí: o kyjovské
malířce Cecilii Markové přišel pobesedovat Antonín Salajka z Hodonína, paličkování vyučo- 
vala Naděžda Valentová, sestry Vrtkovy učily děti malovat na hedvábí a skupinovou malbu 
na různých materiálech vedl Jan Buchta.  
 
 

KLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUMKLVAŇOVO GYMNÁZIUM    
 
ředitel: RNDr. Miloslav Malec 
     Poslední květnový pátek nebylo radno setrvávat v ulicích města. V Kyjově totiž řádila ma-
fie. A ne ledajaká! To studenti gymnázia zvolili pro letošní majáles právě toto téma. Mafiáni 
v oblecích, černých brýlích a se zbraněmi v rukou prošli i se svými milenkami městem a stanuli 
před radnicí. Ač se místostarosta František Kouřil snažil bránit radnici ze všech sil, nebylo  
mu to nic platno — radnici kvůli značné přesile mafie neubránil. Po dobytí radnice se úspě- 
chem rozradostnění mafiáni přesunuli před své oblíbené Casino, aby shlédli připravený pro- 
gram. Večer se pak oddávali hudbě, tanci a „hazardu“.  
     Devět a půl milionu korun stála rekonstrukce školní jídelny a kuchyně. Od 4. srpna do po- 
loviny října se postupně kapacitně nevyhovující kuchyně a jídelna měnila ve větší. Z původní 
kuchyně a jedné jídelny vznikl stravovací prostor pro 106 studentů, na který navazuje bufet  
a prostor na odkládání tašek a oddělená jídelna s dvaceti místy pro učitele. Měsíc zkušebního 
provozu prověřil, jestli zařízení kuchyně a jídelna fungují, jak má, a 10 týdnů od zahájení re-
konstrukce mohly kuchařky v nové kuchyni uvařit první oběd. Šibeniční termín zvládla jak  
projekční firma Projektis z Kyjova, tak realizační firma MSO servis s. r. o. Kyjov přímo bra- 
vurně. Protože však rekonstrukce probíhala za plného provozu, museli se studenti gymnázia  
prozatímně stravovat v jídelních ZŠ Újezd a Střední zdravotnické školy.  
Jedna vedoucí a čtyři kuchařky připravují denně obědy pro čtyři sta strávníků  a v omezené  
míře vaří také pro zvláštní školu. 
     Kyjovské gymnázium může být na své studenty opravdu pyšné. Ondřej Strýček se stal  
v srpnu členem expedice vědců, kteří se vydali do povodí sibiřské řeky Tungusky zkoumat  
Tunguzský meteorit. Se sedmi dospělými se na expedici vydalo deset studentů, kteří se nejlépe 
umístili v pět měsíců trvající přírodovědné soutěži pro studenty gymnázií a středních škol.  
 
 

STŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILIŠTĚ HAVLÍČKOVA UL.IŠTĚ HAVLÍČKOVA UL.IŠTĚ HAVLÍČKOVA UL.IŠTĚ HAVLÍČKOVA UL.    
 
ředitel: Zdeněk Lukeš 
     Na tomto učilišti vzniklo v rámci Národního programu počítačové gramotnosti Regionální
centrum internetu. Poskytuje praktické kursy pro účastníky všech věkových kategorií, kteří za
pomoci lektorů postupně zvládnou obsluhu počítače, připojení k internetu, vyhledávání infor-
mací a emailovou komunikaci. Poplatek 100 korun za dvouhodinový blok slouží na pokrytí  
bezprostředních nákladů spojených s provozem počítačové učebny a na brožuru, kterou obdrží
každý účastník kurzu. 
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STŘEDNÍ ODBSTŘEDNÍ ODBSTŘEDNÍ ODBSTŘEDNÍ ODBORNÉ UČILIŠTĚ ZEMĚDĚORNÉ UČILIŠTĚ ZEMĚDĚORNÉ UČILIŠTĚ ZEMĚDĚORNÉ UČILIŠTĚ ZEMĚDĚLSKÉLSKÉLSKÉLSKÉ    
 
ředitel: Mgr. Pavel Navrátil 
     Tradiční výstavu ovoce, zeleniny a květin uspořádalo učiliště koncem října. Na výstavě se 
svými výpěstky prezentovali soukromí pěstitelé. Nejvíce návštěvníci výstavy obdivovali bon- 
saje pana Miloslava Vadase.  
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KULTURAKULTURAKULTURAKULTURA    
XVI. SLOVÁCKÝ ROKXVI. SLOVÁCKÝ ROKXVI. SLOVÁCKÝ ROKXVI. SLOVÁCKÝ ROK    

 
     Letos se naplnila čtyřletá perioda a Kyjov opět ožil folklórem. Už od konce minulého roku 
se pod vedením svého předsedy Miroslava Blahuška scházela programová rada, aby připravila
pro návštěvníky slavností co nejpřitažlivější program.   
     S propagací Slováckého ruku se započalo hned na začátku roku 2003, a sice na veletrhu  
cestovního ruchu v Brně Regiontour. Kyjov a Slovácký rok se prezentovaly hned na dvou  
stáncích: na stánku Jihomoravského kraje a v expozici Slovácka. Kyjov a hudební a taneční  
pozvánky na Slovácký rok obsadily v sobotu 11. ledna také centrální pódium, na němž se stří-
daly soubory z Kyjovska.  
     Jak tomu bylo už při pořádání minulého ročníku Slováckého roku i tentokrát uspořádalo 
Městské kulturní středisko s městem Kyjov ples na podporu Slováckého roku. Uskutečnil se  
v sobotu 25. ledna a přítomným zahrála dechová hudba Gloria a cimbálová muzika Hudce  
z Kyjova.  
     Další doprovodnou akcí Slováckého roku byla v sobotu 22. února uskutečněná Slovácká  
přehlídka ovocných destilátů a dezertů, kterou Městské kulturní středisko připravilo ve spo- 
lupráci se Zahradnickou fakultou v Lednici. Samotnému koštu kořalek předcházela přednáš- 
ka Příprava ovoce a řízení kvasného procesu pro destilaci.  
     Ke každému Slováckému roku patří také jeho plakát. Možnost propagovat národopisnou  
slavnost našeho regionu svou prací dostal tentokrát výtvarník Jaroslav Homola, který pro  
svůj plakát zvolil zcela netradiční techniku — nejdříve figurky i nápis pro plakát vytvořil  
z keramiky a potom je fotografickou cestou přenesl na papír. Jeho vtipný návrh se třinácti- 
členné hodnotící komisi líbil nejvíce. Návrhy ostatních výtvarníků jsou uloženy ve zdejším  
muzeu. 
     K propagaci Slováckého roku zajisté také přispěla tisková konference v rámci zasedání se-
nátního výboru pro vědu, kulturu a vzdělávání. Vyslanci Kyjova (starosta Jan Letocha, ředi-
tel Městského kulturního střediska Stanislav Pokorný, předseda programové rady Slováckého 
roku Ing. Miroslav Blahušek a čestný občan Kyjova Josef Somr) informovali přítomné o celé  
akci a pozvali je k osobní účasti na festivalu. Překvapením pro všechny byla nečekaná přítom-
nost ministra zahraničních věcí Cyrila Svobody, který převzal nad Slováckým rokem záštitu. 
Pozvánku svým vystoupením podpořila cimbálová muzika Denica z Osvětiman s tanečními  
páry. Svým vystoupením ve Valdštejnské zahradě potěšili i množství kolemjdoucích. 
     Pozadu nezůstala ani Kyjovská televize, která připravila pro své diváky desetidílný doku-
ment Jaroslava Březiny Takový byl Slovácký rok 1999. První díl odvysílala televize 20. úno- 
ra, poslední se dostal na obrazovku v červnu. 
     Novinkou v propagaci Slováckého roku byla (nebo vlastně měla být) soutěž MISS Slovác-
ka 2003 aneb Dívka Slováckého roku v Kyjově. Nevím sice, co měl pořadatel soutěže na my- 
sli, jak že to má MISS propagovat Slovácký rok (snad že se při ní finalistky prošly v kro- 
jích?), ale nebyla jsem v Kyjově sama, kdo si myslel, že pořadatel zpropagoval hlavně sám se- 
be. Je pravda, že vítězka se během slavností mihla několikrát v davu a poctila svou krásou  
oficiální setkání, ale to je tak všechno. 
     A jak to všechno dopadlo, dovídáme se nejen ze zprávy Městského kulturního střediska,  
hlavního pořadatele slavností, ale také z ohlasů návštěvníků. Garantem slavností bylo město  
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Kyjov, spolupořadateli byly Folklorní sdružení ČR a Sdružení přátel Slováckého souboru Ky- 
jov. Záštitu nad slavnostmi převzali místopředseda vlády a ministr zahraničních věcí Cyril  
Svoboda, ministr životního prostředí Libor Ambrozek, senátor Josef Kaňa, kteří se Slovácké-
ho roku osobně zúčastnili. K nejvýznamnějším hostům patřili mimo jiné čestný občan Kyjova 
herec Josef Somr a mezzosopranistka Magdalena Kožená.  
     Generálním sponzorem byla akciová společnost Vetropack, hlavním mediálním partnerem  
byl Český rozhlas, který během slavností připravil živé vysílání z Kyjova a rozhovory s lidmi, 
kteří měli se Slováckým rokem co dočinění. Dalším mediálními partnery byly Radio Jih, Folk- 
lorní sdružení ČR, Radio Proglas, Folklorní sdružení Jánošík, Tradice ČR a Mediatel, hlavími
sponzory firmy MSO servis s. r. o. Kyjov, Strabag a. s. Brno a Pivovar Černá Hora, a. s., Čer-
ná Hora. 
     Průběh a organizace Slováckého roku byly jako vysoce zdařilé hodnoceny nejen ze strany  
Výboru Slováckého roku, ale především ze strany 30 000 návštěvníků (Kyjov má 12 000 oby-
vatel) z domova i ze zahraničí. Velká pochvala patří především pracovníkům Městského kul- 
turního střediska, protože celá tíha pořadatelství tak velkého podniku ležela hlavně na jejich 
bedrech. Vše zvládli se svými spolupracovníky opravdu bravurně. Svědčí o tom také rychlé  
přeměny jarmarkového náměstí se stánky ve volný prostor pro průvod. Ještě ve 12 hodin málo-
kdo věřil tomu, že se to může podařit. Během 90 minut „spadly“ stánky jako podŅaté kosou.  
Tento malý zázrak se podařilo uskutečnit díky velkému nasazení členů PHB (volné sdružení 
kyjovských vodáků), klukům z KROKu, brigádníkům a zaměstnancům Městského kulturního
střediska.  
    Čtyřdenní program Slováckého roku nabídl na 70 tisícům diváků 23 programů, sedm vý- 
stav, osm tanečních zábav a doprovodných akcí, které se uskutečnily na Masarykově náměstí,
v letním kině, v parku, v atriu radnice, u kaple sv. Josefa nad zámečkem a dalších prostorách. 
V pořadech vystupovaly téměř 4000 členů dětských a dospělých národopisných souborů z Ky- 
jovska a Ždánicka. Největší zájem poutal sobotní lidový jarmak na náměstí s 90 stánky řeme-
slníků a lidových výrobců, který navštívilo asi 12 000 lidí (podotýkám od 8 do 12 hodin). 
     Přehlídkou krojové krásy a rozmanitosti Kyjovska a Ždánicka byl sobotní průvod, do ně- 
hož se zapojili obyvatelé 30 obcí regionu. Někteří čekali na seřadištích v tom vedru celé hodi- 
ny, než na ně dojde v průvodu řada a oni budou moci předvést krásu kroje své obce. Jejich od-
hodlání i um organizátorů zvládnout takovou masu lidí i desítek koní ohodnotilo 12 000 di- 
váků nadšenými ovacemi a bouřlivým potleskem.  
     Pro úplnost se musím zmínit také o některých perličkách, které Slovácký rok provázely.  
Tou první byla likvidace vosího roje, který si své hnízdo vybudoval v jedné z částí dřevěného  
pódia uloženého u zdi Domu kultury. Když chtěli pracovníci Městského kulturního střediska 
připravit pro vystoupení, vyrojily se na nové podnájemnice hnízda velikosti poloviny fotbalo-
vého míče. Na místo musel být přivolán odborník — pracovník deratizační firmy z kyjovského 
letiště Vojtěch Souček, který vosy náležitě zpacifikoval.  
     Pět dnů před zahájením Slováckého roku, v noci z pátku na sobotu, nějaký „vtipálek“ pře- 
lepil téměř všechny plakáty s programem Slováckého roku černobílými přelepkami zrušeno.  
Práce několika lidí z Městského kulturního střediska tak mohla začít znovu, nemluvě o dal- 
ších finančních nákladech a zmatku mezi některými Kyjováky. Od rána pracovníci MKS spo-
lu s městskou policií napravovali něčí zlý úmysl — o recesi zde nemůže být řeči. Bylo dokonce 
podáno trestní oznámení na neznámého pachatele, ale nepodařilo se nic vypátrat.  
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     Další příhoda byla naštěstí z toho veselejšího soudku, netoliko pro jeho hlavního aktéra,  
jednoho z hlavních pořadatelů nedělní Jízdy králů Josefa Holcmana. Když totiž vysedal na  
koně, prudký švih jeho nohou nevydržely švy jeho súkenic a na tom nejinkriminovanějším mís-
tě se prostě roztrhly. Což o to — v sedle koně to ještě až tak vidět nebylo. Horší bylo, že se pan
Holcman měl účastnit oficiálního zakončení v estrádním sále Domu kultury. Protože se Jízda
králů tradičně protáhla a zakončení začalo v době, kdy královská družina ještě brázdila měs- 
to, přišel pan Holcman s kalhotami pospínanými spínacími špendlíky. Samozřejmě takto upra-
vené pozadí neuniklo zvědavým objektivům fotoaparátů. 
     Památku na Slovácký rok si mohli jeho účastníci uchovat také prostřednictvím videokaze- 
ty, CD nebo DVD, na němž jsou zachyceny některé programy Slováckého roku slovem, písní  
i obrazem. Multimediální projekt vznikl ve spolupráci Městského kulturního střediska v Ky- 
jově s nadací Tradice ČR FOS. Samozřejmě vznikl i velký počet fotografií, které si zájemci  
mohli rovněž objednat.    
    A na úplný závěr vyčerpávající program Slováckého roku: 

    
Čtvrtek 14. srpna Čtvrtek 14. srpna Čtvrtek 14. srpna Čtvrtek 14. srpna     

 
17.00 h Vernisáž výstav 

nádvoří radnice 
zdarma 

18.30 h Oldřich Krejčí - portrét významné osobnosti regionu 
nádvoří radnice 

dobrovolné 

20.30 h Přehlídka dechových hudeb Kyjovska — DH Mistříňanka,  
Žadovjáci, Vracovjáci, Skoroňáci 
přírodní hlediště 

60,- 

 
Pátek 15. srpnaPátek 15. srpnaPátek 15. srpnaPátek 15. srpna    

 
15.30 h Koncert dechové hudby Žadovjáci 

Masarykovo nám. 
zdarma 

17.00 h Slavnostní zahájení XVI. Slováckého roku - fanfáry 
Stavění máje s doprovodným programem chasy a dětí z Bukovan  
Masarykovo nám. 

zdarma 

19.30 h Sme dobří . . . - přehlídka dětských zpěváčků a muzik  
přírodní hlediště 

20.30 h A zrodila se píseň - klenotnicový pořad  
přírodní hlediště 

dvojprogra
m 
60,- 

22.30 h Nejste vy tu, Kyjovjáci, sami - nokturnový pořad  
park u kaple sv. Josefa 

30,- 

 
TANEČNÍ ZÁBAVY 
20.30 — 03.00 h              Cimbálová muzika Moravia  
                                       areál Pod Kaštany  
20.30 — 03.00 h              dechová hudba Mistříňanka 
                                       před Domem kultury 70,- 
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Sobota 16. srpnaSobota 16. srpnaSobota 16. srpnaSobota 16. srpna    
 
8.00 — 
12.00 h 

Jarmak  
Masarykovo nám. 

20,- 
10,- 

10.00 h Rozkvetlá louka - přehlídka krojů Kyjovska  
Masarykovo nám. - před kostelem 

v rámci 
jarmaku 

13.30 h Krojovaný průvod městem zdarma 
15.00 h V Kyjově na rynku - volná vystoupení souborů  

Masarykovo nám. 
15.00 h . . . A budem eště lepší - pořad dětských tanečních souborů  

přírodní hlediště 
16.00 h Slovácký rok — hlavní zvykoslovný pořad 

přírodní hlediště 

dvojprogram 
60,- 
40,- 

16.00 h Volná vystoupení dětských souborů  
park 

zdarma 

18.00 h Poručíme větru, déšču - pořad mužských a ženských sborů  
park 

30,- 
děti zdarma 

20.30 h Z druhej bečky - pořad souborů Kyjovska  
přírodní hlediště 

22.30 h Tradice bez hranice — cesty různých hudebních žánrů inspirova
ných folklórem 
přírodní hlediště 

dvojprogram 
60,- 

 
TANEČNÍ ZÁBAVY - vstupné na všechny zábavy jednotné                                           100,- 
20.30 - 04.00 DH Žadovjáci 
  před Domem kultury 
20.30 - 04.00 CM J.Varmuži 
  Pod Kaštany 
20.30 - 04.00 DH Vracovjáci 
  Stadion 
20.30 - 04.00 CM Hudci z Kyjov 
  parčík u kaple sv. Josefa 
20.30 - 04.00 DH Skoroňáci, s koštem vína 
  Boršov, Za Hunmy 
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Neděle 17. srpnaNeděle 17. srpnaNeděle 17. srpnaNeděle 17. srpna    
 
9.00 h Mše svatá  

kostel Nanebevzetí Panny Marie 
10.00 h Jízda králů  

Masarykovo nám., ulice města 
20,- 
10,- 

11.00 h Chvála písni — koncert vážné hudby 
kostel Nanebevzetí Panny Marie 

20,- 
10,- 

13.30 h Hojsa, chlapci, hojsa aneb Verbuňk na Kyjovsku -  
program verbířů Kyjovska  
park 

30,- 
zdarma 

15.00 h Okolo Moravy - program souborů z regionu Slovácka  
přírodní hlediště 

40,- 

17.00 h Kácení máje a ukončení XVI. Slováckého roku 2003 
Masarykovo nám. 

zdarma 

 
TANEČNÍ ZÁBAVY 
 
19.00 h  Taneční zábava s dechovou hudbou Podhoranka  
  Masarykovo nám. 
 
VÝSTAVY 
 
Plakáty Slováckých rPlakáty Slováckých rPlakáty Slováckých rPlakáty Slováckých rokůokůokůoků    
Zvyky a kroje KyjovsZvyky a kroje KyjovsZvyky a kroje KyjovsZvyky a kroje Kyjovskakakaka (fotografie Františka Synka) (fotografie Františka Synka) (fotografie Františka Synka) (fotografie Františka Synka)    
kaple sv. Josefa 
otevřeno: pátek 8 — 17 hod.; sobota — neděle 9 — 17 hod. 
vstupné: 20,- Kč, důchodci 10,- Kč, děti 5,- Kč, děti do 6 let zdarma 
 
90 let zpřístupnění 90 let zpřístupnění 90 let zpřístupnění 90 let zpřístupnění kyjovského muzea kyjovského muzea kyjovského muzea kyjovského muzea     
muzeum a výstavní síň radnice 
otevřeno: pátek 8 — 17 hod.; sobota — neděle 9 — 17 hod. 
vstupné: 20,- Kč, důchodci 10,- Kč, děti 5,- Kč, děti do 6 let zdarma 
 
Obrazy malíře Jana DObrazy malíře Jana DObrazy malíře Jana DObrazy malíře Jana Dungelaungelaungelaungela    
Galerie Doma Kyjov 
otevřeno: pátek — neděle 10 — 17 hod. 
vernisáž výstavy 13. 8. v 17.30 hod. 
 
0DOPROVODNÉ POŘADY 
 
pátek — neděle od 15.30 hod. Promítání filmů s folklorní tématikou 
  kino Panorama 
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pátek — neděle Komerční jarmark 
  ulice Dobrovského, Komenského, parkoviště  
  u dětské polikliniky, část Masarykova nám. 
pátek 15.00 — 20.00 hod. Výstava holubů, drůbeže, králíků, exotického 
sobota 8.00 — 20.00 hod. a okrasného ptactva 
neděle 8.00 — 12.00 hod. pořádá Český svaz chovatelů Kyjov 
  Palackého ul. (dvůr vedle muzea) 
sobota 8.00 — 12.00 hod. Výstava bednářských výrobků 
  pořádá Bohumil Šikula 
  Svatoborská ulice 
 
Přesné počty prodaných vstupenek: 
celkem na pořady  26 537 
jarmark 11 556 
Jízda králů   6 571 
taneční zábavy   2 980 
pořady v parku   1 411 
pořady v letním kině   3 869 
koncert v kostele      190 
permanentky na celý festival      337 
permanentky na sobotu      247 
VIP vstupenky      410 
volné vstupenky pro účinkující   4 062 
stravenky pro účinkující   3 337 
novinářské akreditace        53 
    
 

MĚSTSKÉ KULTURMĚSTSKÉ KULTURMĚSTSKÉ KULTURMĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKONÍ STŘEDISKONÍ STŘEDISKONÍ STŘEDISKO    
 
     Vyprávěním cestovatele Rudolfa Švaříčka o Etiopii se ve čtvrtek 16. ledna rozjel další roč-
ník cyklu přednášek Planeta Země — naše domovinaPlaneta Země — naše domovinaPlaneta Země — naše domovinaPlaneta Země — naše domovina, jehož spolupořadatelem je Rock Cafe  
Soho. Během roku se v rámci cyklu vystřídala celá řada přednášejících i zajímavých témat. Je- 
jich prostřednictvím mohli posluchači procestovat pěkný kus naší planety, vystoupat na vr- 
cholky velehor nebo se podívat pod hladinu světových oceánů.  
     Kromě místní kultury nabízejí programoví pracovníci Městského kulturního střediska také
pořady „dovezené“ a mnohdy ne zrovna levné. A právě tyto bývají většinou vyprodané, proto-
že se v nich představují osobnosti známé z televizní obrazovky nebo filmového plátna. V le- 
tošním roce stanuli na prknech kyjovského kulturního domu herci Květa Fialová a Radek  
Brzobohatý ve hře Zlaté jezero, bratři Ebenové v rámci koncertního turné k nejnovějšímu al- 
bu „Já na tom dělám“, písničkář Jaroslav Hutka, Vladimír Merta, populární skupina Čanki- 
šou. 
     Mezi špičkové pořady se již několik let řadí koncerty dnes už mezinárodního hudebního fe-
stivalu 13 měst Concentus MoraviaeConcentus MoraviaeConcentus MoraviaeConcentus Moraviae. V rámci letošního VIII. ročníku, jehož mottem bylo  
Amerika — Evropa/Evropa — Amerika a 150 let židovských příspěvků ke světové hudbě, se  
uskutečnily dva koncerty: zcela zaplněný kostel odměnil dlouhotrvajícícm potleskem recitáto- 
 
 
 
 
 

30



  

ra, známého pražského herce Radovana Lukavského a varhaníka Tomáše Thona, kteří společ-
ně v neděli 15. června přednesli dílo Petra Ebena JOB, určené právě pro varhany a recitaci.  
Už se stalo téměř tradicí, že alespoň jeden koncert festivalu se koná v zámku v Miloticích.  
Bylo tomu tak i při letošním ročníku. Českými a americkými náladami naplnilo milotický zá- 
mek ve středu 25. června Trio Formidable. Soubor ve složení Šárka Čurdová — flétna, Rudolf 
Mrazík — violoncello a Alice Rajnohová — klavír přednesl díla B. Martinů, E. Schulhoffa,  
K. Kennana a K. Hoovera. Doprovodnou akcí festivalu byla výstava velkoplošných černobí- 
lých fotografií Davida Porta, který na nich zachytil atmosféru tohoto nevšedního festivalu.  
Vernisáž výstavy se uskutečnila 3. dubna ve výstavní síni radnice.  
     Spolu s občanským sdružením Opona a za finanční pomoci uděleného grantu města Kyjov 
uspořádalo Městské kulturní středisko IV. ročník přehlídky KyjoKyjoKyjoKyjovský divadelní podzimvský divadelní podzimvský divadelní podzimvský divadelní podzim.  
V sobotu 25. října uvedlo PiDivadlo z Prahy hru Nebezpečné vztahy, 1. listopadu pražské  
divadlo Na tahu a divadelní spolek Nejhodnější medvídci z Hradce Králové představení Ještě 
žiju s věšákem, čepicí a plácačkou, 8. listopadu Ořechovské divadlo z Ořechova folklorně ladě-
nou inscenaci v ořechovském nářečí Po všem hovno, po včelách med (podle diváků nejúspěšněj-
ší představení přehlídky, ne kvůli trochu zemitému názvu, ale podle výkonu herců). 
     Na III. ročník FE-HU-HUFE-HU-HUFE-HU-HUFE-HU-HU (Festival hudebního humoru) pozval všechny příznivce netra-
dičních hudebních forem Akční výbor agentury Festovně Huňatí Humři.  
 
30 LET DOMU KULTURY30 LET DOMU KULTURY30 LET DOMU KULTURY30 LET DOMU KULTURY    
 
     17. listopadu uplynulo 30 let od otevření Domu kultury, současného sídla Městského kul- 
turního střediska, které je pokračovatelem Sdruženého závodního klubu Revolučního odboro-
vého hnutí (SZK ROH). Se stavbou kulturního domu se začalo1. prosince 1967, realizace si  
vyžádala náklady 18,5 mil. korun a nepočítaně brigádnických hodin v rámci Akce Z  
(zvelebování obce).  
     S celou historií kulturního domu seznámili na stránkách Kyjovských novin širokou veřej- 
nost Dana Petříčková a Stanislav Pokorný, dlouholetí pracovníci kulturního domu. I pro vás,
čtenáře kroniky, přináším tento článek v retrospektivní části v závěru letošního zápisu.  
 
KINO PANORAMAKINO PANORAMAKINO PANORAMAKINO PANORAMA    
 
     S klesajícím počtem návštěvníků divadelních představení přišlo i na úsporná opatření  
v hracím profilu jediného kyjovského kina. Od 2. ledna 2003 se od pondělí do čtvrtka hraje  
pouze jedno představení, a to ve 20 hod. O víkendu, to znamená od pátku do neděle, zůstáva-
jí zachována dvě představení denně, jak tomu bylo dříve, a sice v 17.30 a ve 20 hodin. 
     Do dalšího roku své činnosti vstoupil Filmový klub. Každé pondělí se v kině uvádějí filmy,
které nejsou v nabídce běžné filmové distribuce. V rámci jeho programu také probíhá celorepu-
blikový Projekt 100, který uvádí taková díla jako např. autorskou verzi osmi Oskary oceněné-
ho filmu Amadeus režiséra Miloše Formana, Amarcord od Frederica Felliniho, Zvětšeninu od 
M. Antonioniho a mnoho dalších zajímavých titulů. Členem Filmového klubu může být kaž- 
dý, kdo si za 60 korun zakoupí členský průkaz, který platí pro kluby v celé republice. Průkaz 
opravňuje držitele ke vstupu na projekce Filmového klubu za zlevněné vstupné, které pro rok 
2003 činí 35 korun. Klubový film mohou navštívit také nečlenové, ti však nemají nárok na  
slevu, a tudíž zaplatí plné vstupné.  
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VLASTIVĚDNÉ MUEZUMVLASTIVĚDNÉ MUEZUMVLASTIVĚDNÉ MUEZUMVLASTIVĚDNÉ MUEZUM    
 
     Vlastivědné muzeum má nového „obyvatele“. Přírodovědné sbírky se totiž rozšířily o další 
exponát — preparát jelena evropského. Oboustranného desateráka ulovili myslivci v Jesení- 
kách a pro muzeum ho vypreparoval svatobořický preparátor Jaromír Forman.  
     90. výročí zpřístupnění svých sbírek veřejnosti připomněly pracovnice muzea veřejnosti  
prostřednictvím rozsáhlé retrospektivní výstavy, na níž byly vystaveny předměty, které větši-
nou odpočívají v depozitářích.  
      Už se stalo vyhledávanou tradicí, že vždycky před  Velikonocemi a Vánocemi přijíždějí do
kyjovského muzea lidoví tvůrci, kteří návštěvníkům předvádění některé techniky tradiční ře- 
meslné výroby. Příchozí se mohou na výrobní postupy jednotlivých technik nejen podívat, ale 
mohou si všechno také sami vyzkoušet, poradit se o správném postupu výroby toho kterého  
předmětu s odborníky nebo si hotový výrobek přímo zakoupit.  
 
 

MĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNAMĚSTSKÁ KNIHOVNA    
 
     Že knihovna velmi úzce spolupracuje s organizací nevidomých a že jim poskytuje své pro- 
story pro různé akce, to je zdejším usedlíků již známo. V úterý 4. února zahájila vernisáž vý- 
stavu pro nevidomé s názvem Doteky věčné krásy. Tato výstava vzšla ze spolupráce několika 
institucí: ateliéru Kulturní asociace Nová Akropolis, Slepeckého oddělení Technického muzea 
v Brně a Knihovny Jiřího Mahena v Brně. Reprodukce sochařských děl starověkých kultur  
byly doplněny popiskami v Braillově písmu, aby se i nevidomí mohli seznámit s díly starých  
mistrů. 
 
 

KYJOVSKÁ TELEVIZEKYJOVSKÁ TELEVIZEKYJOVSKÁ TELEVIZEKYJOVSKÁ TELEVIZE    
 
     Do této kapitoly rubrika KYJOVSKÁ TELEVIZE bezesporu patří. VždyŅ je to jedno  
z médií, které kulturu do našich domácností přináší. Letos jsou to již 4 roky, co Kyjovská tel- 
evize informuje nejen Kyjovské, ale i ve Svatobořicích-Mistříně, Bukovanech a Vlkoši o dění 
v Kyjově. Pravidelně přebírají vysílání na kazetách do Ježova a Milotic. 
     A jak to všechno začalo? Když se někdy v roce 1995 stal z Jaroslava Březiny nezaměstna-
ný, začal zajíždět do Dubňan, kde v tu dobu již kabelová televize fungovala. Začal také na- 
táčet, co se v Kyjově dělo s tím, že to možná někdy použije. V roce 1999, před Slováckým ro- 
kem, J. Březinu oslovil tehdejší vedoucí odboru školství a kultury Ing. Jiří Frolec, zda by byl 
schopen uvést do provozu studio a rozjet vysílání kabelové Kyjovské televize. Začínalo se na 
použitých počítačích od firmy SELF, která provozuje v Kyjově kabelové vysílání. Naštěstí  
v té době pracoval na radnici v rámci civilní služby Jiří Robek, který počítače zprovoznil  
a uvedl do stavu použitelnosti, a ve čtvrtém patře budovy Komerční banky se uvolnily dvě  
místnosti, kam se KTV po nezbytných stavebních a technických úpravách přestěhovala. Ještě 
během úprav se natáčelo úvodní slovo starosty a první zpravodajství připravoval J. Březina  
doma na vlastním zařízení, které v srpnu 1999 také použil pro samotné vysílání. Časem se  
studio vybavovalo, bohužel cestou nejlevnější.  
 
 
 
 
 

32



  

     Pracovní tým tvořili Jaroslav Březina jako kameraman a redaktor, textové zprávy měla na
starosti Pavlína Andrešičová a technickou stránku vysílání zajišŅoval Jiří Robek. Ten po  
skončení civilní služby z městského úřadu odešel a po čase ho nahradil bývalý redaktor Slo- 
vácka Petr Lysoněk. Opět po nějakém čase P. Andrešičovou nahradila redaktorka Radia Jih 
Veronika Hollerová. Také technické vybavení se postupně zlepšilo, dnes KTV vysílá moder- 
ním systémem MPEG2, kterým vysílají všechny digitální satelitní vysílače. Ještě v tomto roce 
došlo opět k personálním změnám: zakladatel kyjovské kabelovky odešel s posledním zářijo- 
vým dnem do důchodu a na jeho místo nastoupil Karel Jedlička ze Znojma, který uspěl ve vý-
běrovém řízení.  
 
 

RADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIERADNIČNÍ GALERIE    
 
     V Radiční galerii, která je umístěna v atriu radnice, se konalo během roku několik zajíma- 
vých výstav. Každá z nich byla uvedena malým autorským večerem s vernisáží. Festival váž-
né hudby Concentus Moraviae předcházela letos výstava velkoplošných černobílých fotografií 
zachycujících právě atmosféru tohoto festivalu.K měsíci bezpečnosti byla zaměřena výstava  
prací dětí kyjovských škol a budoucnost hradu Cimburka představila skupina studentů VUT 
z Brna. V červnu patřila galerie žákům ze Základní školy v Žarošicích, v červenci zaplnily  
výstavní prostory kresby a malby Jana Čechala a Petry Novotné. V srpnu a září si mohli ná- 
vštěvníci prohlédnout exponáty z kyjovského muzea, které zde byly vystaveny v rámci výstav 
Slováckého roku. V říjnu ozdobily stěny výstavky litografie Jiřího Boudy a po něm zde vysta-
vovali své výtvarné práce žáci speciálních škol. Další výstava mapovala rekonstrukci kyjov- 
ského náměstí a poslední výstavou tohoto roku byla výstava leptů a litografií Oldřicha Kul- 
hánka. 
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SPORTSPORTSPORTSPORT    
    

KOUPALIŠTĚKOUPALIŠTĚKOUPALIŠTĚKOUPALIŠTĚ    
  
    Město se rozhodlo, že pronajme zdejší koupaliště novému zájemci. Doposud ho provozoval 
pan Hajkr, od letošní sezóny převzal koupaliště do správy Sokol Bohuslavice, jmenovitě jeho 
pověřený správce Milan Jung. Kvůli změně správce začala sezóna na koupališti později, pro- 
tože než proběhlo výběrové řízení a nejnutnější úpravy a údržba koupaliště, nějaký ten čásek 
to trvalo.  
 

ATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOVATLETICKÝ KLUB KYJOV    
 
     Sportovním odvětví, které má v Kyjově mnohaletou tradici, je i atletika. Řadu let zde pů- 
sobil jako propagátor tohoto sportu a obětavý trenér Alois Vrbovský. Vychoval nespočet atle- 
tů, v jeho stopách jdou i jeho děti. Dcera Ivana Doubravová se pravidelně zúčastňuje atletic-
kých závodů a nutno podotknout, že obvykle obsazuje přední místa. Pozadu nezůstávají ani 
ostatní atleti, kteří startují v závodech Mistrovství ČR juniorů, seniorů a dalších soutěžích.  
Titul Mistra Moravy a Slezska si v kategorii žen vybojovaly Věra Bochýnková v běhu na  
400 m překážek a Ivana Doubravová v běhu na 1500 m. Ta časem 4:44,53 min. překonala  
okresní rekord.  
     V květnu a červnu se kyjovské atletky zúčastnily soutěží II. národní ligy žen. Nasbírané  
body jim zaručily 6. místo mezi 12 atletickými kluby. Kyjov reprezentovaly v bězích Věra Bo-
chýnková, Ivana Doubravová, Jana Kumrová, Eva Ingrová, Karolína Příkazská, Markéta  
Cermanová, Jitka Hylšová , v hodu kladivem a diskem Hana Majzlíková, ve skoku o tyči  
Monika Chlebíková, v hodu kladivem Lenka Korábová a v trojskoku Dita Vašulková.  
     Po osmi letech se do Kyjova vrátilo národní finále v lehkoatletickém čtyřboji žáků speciál-
ních a zvláštních škol. Během dvou červnových dnů soutěžily na stadionu družstva chlapců  
i děvčat v běhu na 60 m, ve skoku dalekém, hodu míčkem a běhu chlapců na 1500 m a dívek  
na 800 m. Kyjov reprezentovala v družstvu Jihomoravského kraje Terezie Vinklarová, která  
se v běhu na 60 m umístila na 6. — 7. místě. 
     Závěr června a tím i závěr školního roku byl ve znamení atletiky. Žáci pěti kyjovských  
škol se utkali již při 4. ročníku Atletického dne města Kyjova. Své síly si změřili v bězích,  
skoku do výšky a do dálky a ve vrhu koulí. Z utkání vyšla vítězně ZŠ Újezd, další místa  
obsadily ZŠ J. A. Komenského, Klvaňovo gymnázium, ZŠ Dr. Joklíka a Speciální škola pro  
sluchově postižené Boršov. 
     A na závěr informace, která se opakuje každý rok: 26. prosince se uskutečnil Štěpánský  
běh, letos už 41. ročník. 
    
 

MODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKAMODERNÍ GYMNASTIKA    
  
    Na rozdíl od sportů, které se v Kyjově provozují snad od nepaměti, není sportovní gymna- 
stika na seznamu sportů zase tak dlouho. Přesto se ale děvčata oddílu mají čile k světu. Tré- 
nují o sto šest, závodí, a dokonce pořádají přímo v Kyjově vlastní závod — Pohár města Kyjo-
va, který patří mezi nejlépe obsazované v Jihomoravském kraji.  
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    Děvčata a jejich trenérky nezahálely ani o prázdninách. Začátkem srpna se zúčastnily gy-
mnastky týdenního letního soustředění ve Vlkoši. Až šest hodin denně věnovaly tréninku v tě-
locvičně místního Sokola, připravovaly nové závodní sestavy i exhibiční vystoupení. Při veřej-
ném vystoupení se představily i Vlkošákům.  
 
 

KULU ČESKÝCH TURISTŮKULU ČESKÝCH TURISTŮKULU ČESKÝCH TURISTŮKULU ČESKÝCH TURISTŮ    
 
     Další sportovní oddíl, vyjmenováním jehož činnosti by se dalo popsat hned několik stránek
naší kroniky. Každý měsíc, ty zimní nevyjímaje, připravují pro všechny zájemce (nejen pro čle-
ny) množství výšlapů s různě dlouhými trasami, při nichž mohou poznávat krásy našeho kra- 
je. Snad nejoblíbenější zdejší turistickou akcí, na niž se koncem dubna schází velké množství  
turistů z Kyjova i z daleka, je Kyjovská padesátka. Letos to byl už 29. ročník a cesty dálko- 
plazů vedly po osvědčených trasách.  
 
 

BASKETBALBASKETBALBASKETBALBASKETBAL    
 
     Přestože kyjovští basketbalisté mají pro svůj sport dobré podmínky, výsledky tomu zrovna 
nenasvědčují. Pryč jsou ty doby, kdy se v Kyjově hrála 1. liga žen. Svůj podíl na tomto stavu 
má především nedostatek kvalitních trenérů. Výjimku tvoří jen družstva minibasketbalistek  
(nejsou to žádné trpasličky, ale vzhledem ke svému věku hrají na snížený koš), která měla na  
trenéra štěstí. Po hřišti je totiž prohání Antonín Tonyka, dlouholetý trenér, který měl podíl na
úspěších kyjovské ženské košíkové už v 70. letech. Že zvolil správnou cestu, o tom svědčí pře-
devším úspěchy jeho svěřenkyň. Bez jediného zaváhání prošla děvčata turnajem BADEM  
2003, který se ve dnech 6. — 8. června uskutečnil za účasti družstev z České republiky a Slo- 
venska v Žilině, a přivezla do Kyjova kov nejcennější. Další kyjovské družstvo se umístilo na 
krásném 3. místě. Děvčatům se za jejich skvělou reprezentaci dostalo poděkování a ocenění  
při přijetí na kyjovské radnici. Za zmínku jistě stojí i další úspěchy malých basketbalistek:  
3. místo v krajském přeboru, 4. místo na Přeborech ČR ročníků 1991 a mladších v Praze,  
2. místo na Přeborech ČR v Kyjově a 7. místo družstva C ve stejné soutěži. Když to tak půjde
dál, snad bude opět na stránkách kyjovské kroniky věta Kyjovské basketbalistky opět  
v 1. lize! 
 
 

SOKOLSOKOLSOKOLSOKOL    
 
ŠACHOVÝ KLUBŠACHOVÝ KLUBŠACHOVÝ KLUBŠACHOVÝ KLUB    
 
     Nový, vlastně staronový, odbor Sokola začal pracovat v červenci. Je jím šachový klub  
Š. K. 1923 Sokol Kyjov. Je pokračovatelem šachového klubu, který byl založen v r. 1923 Jo- 
sefem Svozílkem. Přátelé šachu se scházejí vždy ve čtvrtek od 17 do 22 hodin v přízemí soko- 
lovny. V listopadu sehráli šachisté v rámci okresní soutěže své první utkání, při němž porazili
Š. K. Hodonín D. 
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ODDÍL STOLNÍHO TENISODDÍL STOLNÍHO TENISODDÍL STOLNÍHO TENISODDÍL STOLNÍHO TENISUUUU    
 
     V Přeboru města Kyjova se střetli stolní tenisté v sobotu 20. a v neděli 21. prosince. Pod- 
mínkou účasti v turnaji bylo bydliště startujících v mikroregionu Babí lom, tedy v Kyjově,  
Bohuslavicích, Sobůlkách, Strážovicích, Bukovanech, Stavěšicích, Nenkovicích, Dražůvkách,
Věteřově, Nechvalíně, Ostrovánkách či Želeticích.  
     Vlastně během celého roku se kyjovským stolním tenistům v příslušných kategoriích celkem
dařilo a i když nehráli nejvyšší soutěže, v těch obsazených obstáli. 
   
 

TENIS CENTRUM PINTERTENIS CENTRUM PINTERTENIS CENTRUM PINTERTENIS CENTRUM PINTERAAAA    
 
     Tento nový sportovní kub vznikl koncem minulého roku. Jeho provozovateli jsou souro- 
zenci Oldřich a Ludvík Pinterovi, kteří sami jsou odchovanci kyjovského tenisu. Tenisové kur-
ty tohoto klubu se nacházejí v Boršově, v zimě pak tenisté trénují v tělocvičně. Nejlepší z nich
pak postupují do závodních družstev, které mají Pinterovi v současnosti čtyři — mladší a star-
ší žactvo, dorost a dospělí. Tenisový klub má 70 členů, z nichž je 30 závodních hráčů. I za  
krátkou dobu svého trvání se tenistům Centra podařilo splnit první vytčené úkoly: postoupit 
do vyšších tříd. Družstvo staršího žactva postoupilo ze III. do II. třídy JTS, mladší žáci si  
vybojovali postup ze II. do I. třídy JTS. 
 
 

TENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOVTENISOVÝ KLUB KYJOV    
 
     Rozloučením s prázdninami byl pro malé tenisty Přebor Kyjova v tenisu žactva. Jeho 11.  
ročník zahájil na kurtech u sokolovny starosta města Jan Letocha a potom už se malí tenisté 
dali do urputného boje. Sobota 30. srpna patřila dvouhrám dětí do devíti let, kategorie žáků  
od 10 do 14 let rozehrály dvouhry prvních kol a ve čtyřhrách se utkaly dvojice bez věkového  
omezení. Souboje vyvrcholily v neděli semifinálovými a finálovými zápasy dvouher staršího  
žactva a čtyřher. U hlavní organizátorky soutěže Marie Leciánové se tentokrát přihlásilo cel-
em 28 hráčů ve věku od 6 do 14 let.  
 
 

SKATEPARKSKATEPARKSKATEPARKSKATEPARK    
  
     Na 3. května bylo připraveno slavnostní otevření nově vybudovaného skateparku za kul- 
turním domem. Byly připraveny závody a další bohatý program, účast přislíbil David Král,  
Jaroslav Mrštný, Petr Brabec a Lukáš Tláskal, osobnosti českého skatu (čti skejtu). Ale — člo-
věk míní, Pán Bůh mění. V tomto případě ne Pán Bůh, ale počasí. V inkriminovaný den bylo 
tak hnusně (pardon za ten výraz, ale jinak se to vyjádřit nedá), pršelo a foukal studený vítr,  
že se musela všechna ta sláva zrušit. Nicméně skatepark funguje i bez ní a těší se hojnému  
zájmu mládeže. Bohužel i v tom negativním slova smyslu, protože se v oploceném areálu za- 
čaly scházet různé partičky mládežníků, ukrývající se pod překážkami, kde na ně není tolik  
vidět, pokuřují cigarety a kdovíco ještě, popíjejí i alkohol a hlavně dělají hrozný nepořádek —  
vypité láhve, převrácené odpadkové koše, o nedopalcích ani nemluvě. K nápravě došlo v mo- 
mentě, kdy si správu areálu vzalo za své sdružení In-line Skateboard Community Kyjov  
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(ISC). Brána hřiště se na noc zamyká a o úklid prostor se starají členové sdružení. 
     Prvních závodů se areál dočkal v červenci, kdy se zde uskutečnilo klání v in-line bruslení  
(do češtiny přeloženo závody na kolečkových bruslích, jejichž kolečka jsou uspořádány v jedné 
řadě). Regionálních závodů se zúčastnilo na třicet závodníků z Kroměříže, Břeclavi, Brna,  
Kyjova a okolních měst a obcí.  
 
 

NOVÉ HŘIŠTĚNOVÉ HŘIŠTĚNOVÉ HŘIŠTĚNOVÉ HŘIŠTĚ    
 
     Dokončením travnatého hřiště na místě bývalých uhelných skladů získalo město nové spor-
toviště. Mělo by sloužit i pro neorganizované sportovce. Slavnostní zahájení jeho provozu se 
uskutečnilo 7. října fotbalovým utkáním mezi pracovníky městského úřadu a strážníky měst- 
ské policie. Výsledek střetnutí 5 : 4 ve prospěch strážníků potvrdil, že skutečně mají lepší fy- 
zičku než „bílé límečky“. 
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ZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍZDRAVOTNICTVÍ    
    

NEMOCNICE KYJOVNEMOCNICE KYJOVNEMOCNICE KYJOVNEMOCNICE KYJOV    
 
     Od začátku letošního roku mají na ortopedickém oddělení, které řídí primář MUDr. Jan  
Bíla, vydatného pomocníka: při operacích kolenního a kyčelního kloubu jim pomáhá ortopilot.
Je to počítačem řízený přístroj, který pomáhá operatérovi vést roviny řezu tak, aby byl kloub  
optimálně implantován. Zkrátí se tak doba léčby pacientů, protože při operacích bez autopilo-
ta se někdy stávalo, že implantát „nesedl“ a operace se pak musela provádět znovu. Nemocni-
ce si zařízení zdarma půjčuje vždy na několik dní v měsíci od české divize Aeskulap firmy  
Braun. Vlastní přístroj si kyjovští ortopedi prozatím dovolit nemohou, protože je velmi drahé. 
     Hned troje nůžky byly potřeba při přestřižení pásky, která dělila ministryni zdravotnictví 
Marii Součkovou, ministra práce a sociálních věcí Zdeňka Škromacha, bývalou přednostku  
okresního úřadu a současnou členku Zastupitelstva města Kyjova Danuši Křivákovou i vše- 
chny ostatní shromážděné od nového stravovacího zařízení v nemocnici. Během roku přeměnil
i stavebníci starou, nevyužitou kotelnu v moderní stravovací zařízení v hodnotě víc než 63  
milionů korun. Denní kapacita 800 až 1000 jídel není zatím naplněna, uvažuje se o dalším  
využití kuchyně. Celý gastroprovoz je vybaven kvalitní technologií z masivních nerezových  
materiálů, které vyhovují i podmínkám Evropské unie.  
     I letos pomohl k dovybavení nemocnice výtěžek z oblastní výstavy vín. Čtvrtý ročník vý- 
stavy, který se uskutečnil 6. dubna v estrádním sále kulturního domu,  moderoval Martin Se-
vera, bývalý moderátor televize Nova a současný tiskový mluvčí ministerstva zemědělství.  
Před tím se ale už 21. března sešlo 150 degustátorů v čele s vinařským odborníkem Vilémem  
Krausem, aby ohodnotili 1344 vzorků ze 76 vinařských obcí a určili šampióna výstavy. Po  
dobrých zkušenostech z loňska proběhla i tentokrát aukce archivních vín. Nejvíce byli draži- 
telé ochotni zaplatit (12 000 korun) za láhev Ryzlinku rýnského, ročník 1974. Odnesl si ji  
Zbyněk Frolík, ředitel společnosti Linet, která dodává zdravotnická zařízení. Aukce se zú- 
častnil i ministr práce a sociálních věcí Zdeněk Škromach, který za láhev Ryzlinku vlašského 
zaplatil 7000 korun a jménem omluvené ministryně zdravotnictví Marie Součkové vydražil  
ještě další láhev za 4000 korun. Na konto nemocnice tak přibylo celkem 154 000 korun, které 
poslouží onkologickým pacientům — o injekční dávkovače (jeden stojí 20 000 korun) se rozšíří 
vybavení ambulance neztišitelné bolesti.  
     Pořádání této dobročinné akce se setkalo také s nepochopením a kritikou (nebo snad také  
trochu se závistí?) ze strany ředitele hodonínské pobočky Všeobecné zdravotní pojišŅovny  
Dvořáčka. Přestřelka mezi ním a ředitelem nemocnice Petrem Hudečkem proběhla také míst- 
ním tiskem. Myslím si však, že Hudečkovo zdůvodnění je dostatečné: „Četné ohlasy během ro-
ku i plný estrádní sál kulturního domu dávají odpověï na to, zda taková akce má smysl a jak 
je pochopena. Máme za to, že je lépe se aktivně starat a snažit se něco nabídnout, než jen na-
stavovat ruku a pořádat sbírky. Jsme rádi, že výstavu chápete tak, jak jsme ji zamýšleli — je  
to skutečně projev solidarity a s naším snažením na poli zdravotní péče i projev dobré vůle  
a sympatií k nemocnici a jejím zaměstnancům.“ 
     Každý pacient kyjovské nemocnice může na vlastní oči spatřit stále se k lepšímu ubírající  
vybavení nemocnice, nové nebo opravené pavilony. Málokdo z nás obyčejných smrtelníků  
však vidí do hospodaření nemocnic. Kvůli údajnému špatnému hospodaření byl náměstkem  
hejtmana Jihomoravského kraje Lubomíra Šmída z funkce ředitele nemocnice odvolán MUDr. 
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Petr Hudeček, který na tomto místě pracoval od poloviny prosince roku 1991. Mnoho jeho ko-
legů z řad lékařů i pacientů si myslí, že to nebyl ze strany Jihomoravského kraje dobrý tah,  
protože MUDr. Hudeček byl opravdu dobrým manažerem a za jeho vedení se v nemocnici  
mnohé změnilo k lepšímu. Negativní vývoj v bilanci hospodaření nemocnic v celé České repu- 
blice je dlouhodobý jev. To, že se vedení kraje rozhodlo odvolat z funkcí kromě Hudečka něko-
lik dalších ředitelů, je snaha situaci řešit, ale pokud se nezmění celý systém zdravotnictví  
u nás, myslím si, a nejen já, že neustálé odvolávání ředitelů nic nevyřeší. MUDr. Petr Hude- 
ček zůstává v nemocnici pracovat jako řadový lékař s odborností internista a endokrinolog na 
interním oddělení.  
     Svůj postoj k odvolanému řediteli vyjádřili otevřeným dopisem Radě a Zastupitelstvu Ji- 
homoravského kraje zastupitelé města Kyjova: 
 
…Ředitel Petr Hudeček vytvořil po pádu komunistického režimu z bývalé zanedbané součá- 
sti Okresního ústavu národního zdraví Hodonín suverénní a koncepční zdravotnické zařízení 
pro spádové oblasti i mimo území okresu Hodonín. 
     Vytvořil koncepci rozvoje kyjovské nemocnice, získal státní finanční prostředky a rekon- 
struoval budovy v havarijním stavu, stabilizoval kádr lékařů a zdravotnického personálu  
a vyřešil problematiku zdravotnického zařízení ve Veselí nad Moravou. Na výborné úrovni  
byla i jeho spolupráce se samosprávou široké spádové oblasti. Starostové obcí a měst byli členy
Čestné rady a byli pravidelně informování o ekonomických výsledcích, rozvoji a léčebné péči  
nemocnice. 
     Hodnocení kyjovské nemocnice ze strany pacientů byla a je pozitivní, nemocnic má dobré  
jméno. 
     MUDr. Petru Hudečkovi děkujeme a přejeme, aby své zkušenosti výborného lékaře a ma- 
nagera využil i v další pracovní činnosti.  
 
     Na podzim se primář gynekologicko-porodnického oddělení MUDr. Ivan Kocka (ve funkci
působil od r. 1979) rozhodl uvolnit svůj post a nadále se věnovat svému lékařskému povolání 
ve své privátní ordinaci v budově bývalého hotelu Slavia na náměstí. 28. listopadu pak probě-
hl konkurs na místo primáře, kterým vítězně prošel MUDr. Jan Felsinger.  
     Na svou funkce rezignoval také primář urologického oddělení MUDr. Vlastimil Valenta  
(oddělení vedl od r. 1991). Podle doporučení výběrové komise byl do funkce primáře urologic- 
kého oddělení jmenován dne 16. prosince MUDr. Miroslav Krhovský, dosavadní zástupce  
primáře urologie v Nemocnici Uherské Hradiště.  
    Opustit funkci náměstka pro léčebně preventivní péči se rozhodl od 4. prosince MUDr. Lu-
děk Šimeček, který tento post zastával vedle své hlavní funkce primáře anesteziologickoresus-
citačního oddělení. Napříště se bude věnovat pouze šéfování na ARO.   
     Vypadá to, že k 1. 1. 2004 bude zrušeno jedno ze dvou lůžkových foniatrických oddělení  
v republice. Okresní pobočka Všeobecné zdravotní pojišŅovny v Hodoníně totiž vydala stano-
visko, na jehož základě nebude nadále hradit péči lůžkového oddělení foniatrie Nemocnice  
Kyjov, jediného lůžkového oddělení svého druhu na Moravě. Ředitel VZP Hodonín nařídil re-
vizi a analýzu poskytované péče na tomto oddělení, ale pouze na základě dokumentace paci- 
entů hospitalizovaných v jednom jediném měsíci — únoru 2002. Výsledkem revize bylo zjiště- 
ní, že tito pacienti lůžkového oddělení se mohli léčit ambulantně, protože z jejich chorobopisů 
nevyplývá podle revidujícího lékaře pojišŅovny důvod k hospitalizaci. Revize byly prováděny  
i dříve, ale nikdy nebyly zjištěny závady v indikacích lůžkové péče, i když oddělení pracuje  
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stejným způsobem již celá desetiletí. Foniatrické oddělení kyjovské nemocnice disponuje zatím
24 lůžky a je spolu s Foniatrickou klinikou Všeobecné fakultní nemocnice v Praze jediným  
oddělením, kde pacienti mají možnost hospitalizace. Z 80 % jsou to děti, navíc ze sociálně  
slabších rodin, které by pobyt svým dětem v nemocnici hradit nemohly. Ostatní zdravotní po- 
jišŅovny zatím smlouvy s Nemocnicí Kyjov v souvislosti s foniatrií nevypověděly. Pro pacien- 
ty může proto nastat i docela nemilá situace, že budou k hospitalizaci vybírání podle toho,  
u které zdravotní pojišŅovny jsou pojištěni.  
     Dokončením rekonstrukce mužské části chirurgického oddělení byla završena modernizace 
chirurgického pavilonu, která probíhala s menšími přestávkami od r. 1992. V nově postave- 
ném pavilonu, který je přesnou kopii bývalého pavilonu postaveného podle plánu ing. arch.  
Rozehnala, se nacházejí všechny chirurgické obory, nové operační sály, rentgenologické praco-
viště, anesteziologickoresuscitační oddělení, jednotka intenzivní péče, centrální sterilizace, re-
habilitace a heliport. 
 
 

ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE ÚSTAV SOCIÁLNÍ PÉČE PRO MLÁDEŽPRO MLÁDEŽPRO MLÁDEŽPRO MLÁDEŽ    
 
     Kyjovský ústav byl již tradičně pořadatelem turnaje ve stolním tenise. Jeho lité boje se ode-
hrály v polovině února za účasti týmů z Vícemiřic, Nezamyslic u Prostějova, Břežan, Hodo- 
nína a Křižanova. Celkovým vítězem se stal domácí reprezentant Miroslav Hruban.  
     Klienti ústavů z Kyjova, z Pačlavic na Kroměřížsku, z Velehradu, Barborky v Kroměříži 
a z Hodonína se v listopadu setkali na společné diskotéce v dubňanském Olympu. Pro všech  
148 zúčastněných připravili kyjovští pořadatelé kulturní program a díky sponzorům také bo- 
hatou tombolu, která se těšila mimořádnému zájmu. Kyjovští chlapci se hlavně těšili na palča-
vická děvčata, se kterými udržují už mnoho let družbu.  
     S klienty Ústavu sociální péče se kyjovská veřejnost může setkávat mnohem častěji, než  
tomu před rokem 1989. Jednak je potkáváme se svými vychovateli na procházkách městem ne-
bo při návštěvě kulturních podniků, jednak sami prezentují svou činnost prostřednictvím vy- 
stoupení nebo výstav. Úplnou novinku vyzkoušeli v listopadu. V Domě kultury uspořádali  
pracovníci ústavu prodejní akci, při níž nabídli zákazníkům práce svých klientů — na tři stov-
ky výrobků z keramiky, dřeva, tkaných koberečků, předložek, košíkářského zboží a dalších  
drobností. Organizátoři původně počítali, že akce potrvá tři dny, ale už ke konci prvního dne 
nebylo co prodávat. Kupující si zkrátka všechno rozebrali. Do pokladny ústavu tak přibylo  
asi 13 000 korun. Z vlastní zkušenosti mohu říct, že „kluci“ z ústavu jsou opravdu šikovní.  
V ústavní keramické a košíkářské dílně i v učebně, kde se tká, paličkuje, vyšívá, šije a kdovíco
ještě, vznikají opravdu malá umělecká dílka, za která by se nemusel mnohdy stydět ani profe- 
sionál.  
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POHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVAPOHYB OBYVATELSTVA    
 

celkem z toho ženy  
Počet obyvatel k 1. 1. 2003 12 337 6219 

počet živě narozených         + 84 44 vývoj obyvatelstva 
počet zemřelých                   - 144 67 
v rámci okresu                     +
  

101       59 počet  
přistěhovalých 

z jiných okresů                    + 57 31 
v rámci okresu                     - 160 81 

Migrace 
počet  
vystěhovalých do jiných okresů                  - 116 63 

Počet obyvatel k 31. 12. 2003 12 159 6142 
 
Také jste si všimli, že je nás už zase míň? Jestli to tak půjde dál, nevím, nevím… 
 
PRVNÍ OBČÁNEK PRVNÍ OBČÁNEK PRVNÍ OBČÁNEK PRVNÍ OBČÁNEK     
 
     Na Tři krále se narodil první letošní kyjovský občánek — vlastně občanka. Manželům Mi-Mi-Mi-Mi-    
keskovýmkeskovýmkeskovýmkeskovým se narodila v půl šesté večer malá NatálkaNatálkaNatálkaNatálka. No zase tak malá nebyla. Vážila 3350 
ga měřila 52 cm. Od města dostala prostřednictvím starosty Jana Letochy dárek v podobě  
10 000 korun. 
 
JUBILEAJUBILEAJUBILEAJUBILEA    
 
     18. června dovršil 90 let svého života František ŘíhovskýFrantišek ŘíhovskýFrantišek ŘíhovskýFrantišek Říhovský. Blahopřát mu kromě jeho rodi- 
ny přišli i jeho přátelé a zástupci města včetně starosty Jana Letochy. 
 
     Když se ozve jméno FraFraFraFrantišek Luklntišek Luklntišek Luklntišek Lukl, nepředstavím si ho nijak jinak než v kroji. A myslím, 
že nejsem sama. Dnes už nejstarší a donedávna aktivně činný „krúžkař“ oslavil už 85. naro- 
zeniny. „Dochtor“, jak ho všichni v souboru oslovují, se narodil 15. dubna 1918 v rodině uči- 
tele v Násedlovicích. V roce 1935 se rodina přestěhovala do Kyjova, kde začal studovat na  
Klvaňově gymnáziu. Po maturitě odešel do Brna na Vysokou školu veterinární a tady to taky
začalo. Za srdce ho chytl folklór a už ho nepustil. Po studiu, které přerušila válka, nastoupil  
jako do veterinář do Hrotovic a zůstal zde třináct let. V r. 1961 se vrátil do Kyjova a od  
r. 1968 je členem Slováckého krúžku. Patřil k dnes už legendárním „radním“ (Josef Fridrich, 
Engla Kreidl, Božin Foukal, Mirek Kudr), a když chasa o hodech s muzikou zabušila zhurta 
na vrata radnice, vždycky vyšel ze vrat a pacifikoval je slovy: „Co tu hulákáte? …“ Neobešla 
se bez něho žádná akce, žádný Slovácký rok. V r. 1998 mu byla udělena Cena města za celoži-
votní přínos folklórnímu dění města a organizaci Slováckých roků v Kyjově. Také jsme ho vši-
chni rádi přivítali na jevišti při slavnostním programu k 60. výročí Slováckého krúžku v Ky- 
jově. Nohy už mu neslouží, už si asi nezacifruje, ale s „chlapama“ si pořád rád zazpívá. Tož, 
živijó!  
 
    Také k dalšímu jubilantovi mám osobní vztah. Je jím MUDr. Jiří DunděraMUDr. Jiří DunděraMUDr. Jiří DunděraMUDr. Jiří Dunděra, vpravdě rene- 
sanční člověk. Kdybych se o něm chtěla opravdu rozpovídat, nebyl by letošní kronikářský zá- 
pis o nikom a ničem jiném. Je to vlastně takový můj motor: když mě potká, většinou začíná  
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větu slovy: „Víš Blanko, že se stalo to a to, víš o tom a o tom, mohla bys to a to..“ Moc ráda  
se s ním setkávám pro jeho mladistvý náhled na svět, humor (jeho koláže jsou prostě skvostné) 
a neustálý zájem o dění kolem. Jiří Dunděra — lékař, publicista, výtvarník a já nevím co  
všechno ještě — se 28. listopadu 1933 dožil v plné svěžesti 70 let. 
 
      Další jubilant vlastně už v Kyjově nebydlí, ale velký kus jeho života je spojen právě z na-
ším městem. V pátek 21. února oslavil ve svém brněnském bydlišti 80. narozeniny Ludvík Po-Ludvík Po-Ludvík Po-Ludvík Po-
kornýkornýkornýkorný. Do Kyjova přišel se svou ženou Dobromilou a 2 syny (třetí se mu narodil již v Kyjově) 
v 50. letech. Začínal jako inspektor odboru kultury Okresního národního výboru v Kyjově,  
stál u zrodu Osvětového domu, později Sdruženého závodního klubu ROH. V letech 1956  
a 1957 patřil k týmu nadšenců, kterému se podařilo obnovit pořádání Slováckého roku. S di- 
vadelními ochotníky sehrál nejedno představení, zpíval v mužském sboru, dřevěným hercům  
v loutkovém divadle propůjčoval svůj hlas, přednášel o estetice a kultuře, organizoval kultur-
ní a společenské akce ve městě i okolí, s dechovkami projezdil jako konferenciér kus světa,  
mnoho let svými historkami zpestřoval vystoupení Brněnské Moravěnky jako lidový vypravěč
strýc Cyril z Kyjova. Mnoho let, vlastně až do odchodu do důchodu, pracoval jako vedoucí  
kin v Kyjově. Jeho zásluhou se ve městě vybudovalo přírodní hlediště, kde se nejenom promí- 
taly filmy, ale kde se od r. 1957 odbývaly také všechny Slovácké roky a jiné kulturní podniky. 
Snad nejvíce ho proslavily Filmové festivaly pracujících. Díky svým kontaktům ve filmovém  
světě přivedl do Kyjova během těch mnoha ročníků festivalu nespočet osobností a hvězd stří- 
brného plátna.  
      
     70 let se dožil kyjovský básník Jiří VeselskýJiří VeselskýJiří VeselskýJiří Veselský. Jeho jméno není příliš známé a ani většina  
zdejších neví, že v Kyjově tento básník dnes žije. Proto o něm trošku víc. Narodil se 26. čer- 
vence 1933 v Kyjově a dnes zde také bydlí. V letech 1947 — 1949 studoval na biskupském  
gymnáziu v Brně. Jako učitel, lektor, knihovník, archivář či redaktor působil v Hlučíně,  
Ostravě, Svitavách, Břeclavi, Trutnově, Kuksu, Praze a opakovaně v Brně. Tam se také  
v 70. letech 20. stol stal význačnou postavou neoficiální kultury. Publikoval jen ve skrom- 
ných sešitcích, ve sbornících, časopisecky a drobnými tisky. Ač už v mládí zaujal Demla, Nez-
vala, Holana, M. Kunderu, první skutečná sbírka mu vyšla až v roce 1995 pod názvem Dí- 
venky jdou Brnem.  
    
 
SETKÁNÍ PĚTASEDMDESÁSETKÁNÍ PĚTASEDMDESÁSETKÁNÍ PĚTASEDMDESÁSETKÁNÍ PĚTASEDMDESÁTNÍKŮTNÍKŮTNÍKŮTNÍKŮ    
 
     Na tradiční setkání pětasedmdesátníků s představiteli města se dostavilo z 84 pozvaných 
31 dam a 19 pánů ročníku 1928. Při malém pohoštění besedovali o dění ve městě a sdělovali si
navzájem novinky z osobního života.  
    
 
ZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBAZLATÁ SVATBA    
 
     Přesně na svátek všech zamilovaných, v den sv. Valetina, si manželé Hynek a Anna Gru- 
berovi připomněli v kruhu svých blízkých 50 let společného života.  
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DIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBADIAMANTOVÁ SVATBA    
 
     Pověra o tom, že kdo se vdává v květnu, bude mít v manželství smůlu, se nepotvrdila  
v případě manželů Marie a Josefa Zbořilových z Boršova. Brali se právě na 1. máje v roce  
1943. 
    
 
ÚMRTÍÚMRTÍÚMRTÍÚMRTÍ    
 
     Mívám pocit, když zemře někdo blízký, že v řadě zubů zase jeden chybí, zůstane po něm  
jenom černá díra, která se už nikdy nezacelí. Tento pocit mě přepadl opět, a to když jsem se  
dověděla, že umřel Pepiček. Ano, Josef SedlářJosef SedlářJosef SedlářJosef Sedlář, doživotní starosta krúžku a jeden z těch, kteří 
v 50. letech pomáhali obnovovat Slovácký rok, po delší nemoci vydechl naposled 8. ledna.  
 
     A jakoby toho nebylo dost, Zubatá si vybrala mezi „krúžkaři“ další oběŅ. Při pohřbu Pepič-
ka Sedláře se mezi smutečními hosty rozšířila zpráva, že zemřel Božin (Bohumil) FoukalBožin (Bohumil) FoukalBožin (Bohumil) FoukalBožin (Bohumil) Foukal. Je- 
ho tatínek založil v Palackého ulici rodinnou mlékárnu a zkušenosti z mlékárenské výroby  
předával svému synovi. Když pak po roce 1948 byla Foukalova mlékárna zrušena, přešel Bo-
humil ml. do mlékárny, která dříve patřívala rolnickému družstvu a po r. 1948 byla zestátně-
na. Jako technolog výroby sýrů si za léta působení získal pověst vynikajícího odborníka a no-
vě vznikající mlékárny si ho zvaly jako poradce při zavádění výroby. Po listopadu 1989 se  
svým synem Karlem mlékárnu zprivatizovali a dodnes se v Kyjově vyrábí sýr Božin. Jeho vel-
kou láskou byl folklór a Sokol. V mládí byl dobrým gymnastou a v r. 1990 se stal starostou  
Sokola.  
 
     Opravdu si ta Zubatá dala závazek, že vymýtí všechny staré krúžkaře. Ve čtvrtek 25. září
 jsme se rozloučili se Zdeňkem ŠimečkemZdeňkem ŠimečkemZdeňkem ŠimečkemZdeňkem Šimečkem, který odešel náhle, v plné životní síle ve věku 58 let.
Od mládí tíhl k folklóru a zůstal mu věrný po celý život. V letech 1972 — 1980 pracoval jako 
vedoucí Slováckého souboru Kyjov, v roce 1996 převzal roli radního Matúša při hodech, byl  
výborným verbířem. Ještě na Slovácký rok jsme ho viděli verbovat v pořadu Hojsa, chlapci,  
hojsa aneb verbuňk na Kyjovsku. U Šimečků ve sklepě po léta končívala fašaňková obchůzka 
i nejedna souborová zkouška či oslava úspěšného vystoupení. S náhlým odchodem Zdeňka Ši-
mečka se uzavřela také jedna z kapitol života Slováckého souboru Kyjov.  
 
    Stejně ty „staré krúžkaře“ vidím všechny pohromadě, jak někde na obláčku jdou společně  
v kožuchách a baranicích na hlavách, s koštýři s dobrým červeným na rameni jedné ruky,  
v druhé ruce koštovačku, za zpěvu bohatýrských písní, Pepiček s neodmyslitelným viržin- 
kem…  
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RŮZNÉRŮZNÉRŮZNÉRŮZNÉ    
    

HASIČIHASIČIHASIČIHASIČI    
 
     Více než hodinu zasahovali v říjnu profesionální i dobrovolní hasiči v autoservisu na  
Jungmannově ulici. V lakovně unikla při spouštění plynového vyhřívacího systému část ply- 
nu, který se vznítil a zapálil textilní filtry zabraňující úniku škodlivin do ovzduší. Zaměst- 
nanci se nejdříve pokoušeli oheň uhasit sami, ale bylo to nad jejich síly. Při požáru vznikla ví-
ce než dvousettisícová škoda.   
 
SBOR DOBROVOLNÝCH HASBOR DOBROVOLNÝCH HASBOR DOBROVOLNÝCH HASBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮSIČŮSIČŮSIČŮ    
 
     V letošním roce se Sbor dobrovolných hasičů v Kyjově představil veřejnosti 2x při Dnu ote-
vřených dveří. Podobně jako v roce 2002 se ten první konal v květnu pod záštitou Hasičského
záchranného sboru a v průběhu prázdnin se konal další, již zcela v režii dobrovolných hasičů, 
ale ve spolupráci s hasiči profesionálními, jejichž členové předvedli vyproštění zraněné osoby  
z vraku automobilu, členové lezeckého družstva předváděli ukázky slaňování. Dobrovolní  
hasiči představili výškovou techniku. Znovu nechyběly dětské soutěže, při nichž hasiči odmě-
nili děti drobnými dárky. 
     V závěru roku čítala členská základna již 43 členů, zásahová jednotka má 13 členů. Sta- 
rostou sboru je Antonín Kuchař a velitelem Antonín Baják. Každoročně se koná Výroční val-
ná hromada SDH, na kterou jsou zváni i zástupci města.  
     V roce 2003 se již také skutečností stala dlouhodobá vize, a to založit v Kyjově kroužek 
Mladých hasičů.  
     K jednotlivým výjezdům je jednotka svolávána operačním důstojníkem Hasičského zá- 
chranného sboru buï prostřednictvím SMS nebo sirén. Prvovýjezdovým vozidlem je T-148.  
Jde o automobil určený pro posádku ve složení 1 + 2. Jednotka využívá ke své činnosti pro- 
story na Luční ulici č. 5, Kyjov-Nětčice, kde je zároveň lokalizován i HZS Jihomoravského  
kraje, územní odbor Hodonín, pobočná stanice Kyjov, pro nás laiky zkráceně profesionální  
hasičský sbor.  
     Jak z výše uvedeného vyplývá, je zřejmé, že SDH Kyjov není neznámou organizací. Podílí 
se nejen na záchraně osob a majetku, ale je schopná připravit i jiné zajímavé akce. 
 
 

MĚSTSKÁ POLICIEMĚSTSKÁ POLICIEMĚSTSKÁ POLICIEMĚSTSKÁ POLICIE    
 
     V letošním roce pokračovalo II. etapou dovybavení městského kamerového systému, do ně-
hož přibyly 4 nové kamery. Pomocí kamerového systému zachytila městská policie 28 přestup-
ků.  
     Vyvrcholením celoročního snažení městských strážníků i žáků základních škol v oblasti  
dopravní výchovy byla dopravní akce, kterou na konec května připravila Městská policie  
a Dům dětí a mládeže pro žáky 4. tříd základních škol Újezd aj. A. Komenského. Osm kluků 
a děvčat, kteří nejlépe zvládli testy z dopravní výchovy, vytvořili spolu s městskými strážníky
hlídky a v ulici Komenského kontrolovali výbavu jízdních kol. Těm, kteří měli kola v pořádku, 
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darovali jablko, hříšníci dostali citron. Ze 72 kontrolovaných cyklistů prošlo bez závad pou- 
hých 13, ostatním na kolech něco chybělo. 
     A jak bývá zvykem, na závěr řeč čísel: celkem bylo zjištěno 1365 přestupků, za něž „nez- 
bedníci“ zaplatili celkem 271 700 korun. Na pult centralizované ochrany je dosud připojeno  
celkem 75 objektů a příjem za jejich střežení činil 385 000 korun. Počet kol evidovaných měst-
skou policií vzrostl na 455, strážníci měli co do činění s 45 odstavenými vozidly a vraky,  
v rámci spolupráce s obvodním oddělením Policie ČR zadrželi městští strážníci 14 pachatelů  
trestné činnosti. Kromě všech těchto vzpomínaných činností odchytili strážníci 47 toulavých 
psů, šetřili 163 stížností, asistovali u 4 požárů či havárií a u 3 likvidací rojů včel a pomohli  
otevřít 6 bytů nebo jiných prostor. 
 
 

ČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKAČERNÁ KRONIKA    
 
     Policistům se podařilo chytit 28letého zloděje z Uherského Hradiště, který kradl stavební 
materiál a různé nářadí v rozestavěných domech v ulicích Boršovská, Brandlova, Sv. Čecha  
a Komenského. Za způsobenou škodu v hodnotě 45 000 korun mu hrozí až dvouletý trest.  
     Z trestného činu vraždy se budou zodpovídat tři mladíci z Bohuslavic, kteří v polovině  
loňského roku zavraždili svého tehdy devatenáctiletého kamaráda. Jeho tělo pak v místech  
zvaných Hrádek zakopali do země. Příčinou tohoto otřesného činu byly osobní spory a snaha 
zakrýt jinou trestnou činnost, které se společně dopustili.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

45



  

PEL-MELPEL-MELPEL-MELPEL-MEL    
 
� 90 let by se v únoru dožil „otec“ všech dechovek v širokém okolí, bývalý učitel Josef Frý- 

bort. Zemřel 27. listopadu 1998 ve věku 85 let.  
� V pátek 29. srpna zemřel náhle a zcela neočekávaně ve svém domě ve Svatobořicích aka- 

demický malíř Vladimír Vašíček, čestný občan Kyjova. Přesně za měsíc, 29. září by se do-
 žil 84 let. 6. září ho rodina i celá řada přátel doprovodily na mistřínský hřbitov.  
� Je tomu už 130 let, kdy byl v Kyjově založen městský park. 
� Kyjovské noviny, které vycházejí ve městě od 90. let, dostaly od března letošního roku  

novou „fasádu“. Zvětšil se formát novin (z původních rozměrů 21 x 30 se rozrostly na  
24,5 x 33), hlavička každého výtisku má každý měsíc jinou barvu a název novin je oproti 
„starému“ napsán jiným typem písma. V přízemí Domu kultury umístilo Městské kulturní
středisko, které je vydavatelem novin, novou schránku, do níž mohou občané vhazovat  
své náměty a připomínky.  

� V pražském nakladatelství Vyšehrad vyšla kniha kyjovské historičky Jarmily Bednaříko-
vé Stěhování národů. Autorka ji veřejnosti představila koncem října při křtu v obřadní sí-
ni kyjovské radnice. Kmotry knížky se stali senátor Josef Kaňa a starosta města Jan Le- 
tocha. 
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